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Браншовете 
около 
строителството 
загубиха 50% 
от оборота си
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оттегли 
лобистката 
поправка за 
концесиите
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Краят на аферата 
Историята на фалшивите  
фалити и предложеното  
решение

Компании  ▶ 12-13 

Дефицитът в НОИ 
може да доведе до 
национализация на 
пенсионните фондове 

Принудителното 
сПиране на “Брикел” 
заПочна
Доставките на въглища от мини “Марица” към теца ще спрат 
от 20 октомври. Публичното обещание на министър Нона Караджова 
е първата стъпка за изпълнение на заканата на правителството - ако 
не спрете сами, ние ще ви спрем  ▶ 7
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Печеливш
джеймс даймън 

Губещ
Георги костадинов
 

Изпълнителният директор на американската финансова 
група JP Morgan има повод за радост - групата отчете 
23% ръст на печалбата за третото тримесечие. След 
вчерашното съобщение за финансовите резултати 
акциите на банката поскъпнаха с 1.5% до 41 USD. Нетната 
печалба на JP Morgan от юли до края на септември възлиза 
на 4.42 млрд. USD.

Акциите на „САФ Магелан” АД, чийто мажоритарен 
собственик е Георги Костадинов, загубиха 33.96% 
от стойността си само в рамките на вчерашната 
сесия. По позицията на публичната компания 
бяха сключени 2 сделки, в които 48 лота смениха 
собственика си. Цената на затваряне се понижи до 
3.50 лв. за акция.

Мнения

Досегашния омбудсман ще 
запомним най-вече с това, 
че той използваше позиция-
та си по такъв начин, както 
му беше угодно, най-общо 
казано - тоест, занимаваше 
се с проблеми, които по една 
или друга причина му бяха 
интересни, приятни. А в 
крайна сметка омбудсма-
нът е обществен защитник 
и трябва да се занимава 
дори с тези проблеми, които 
не са му по душа...

Бранимир касабов 

Единствено омбудсманът 
и неговият екип успяха да 
раздвижат администраци-
ята в община „Овча купел”. 
Съжалявам само, че не 
упражни докрай правомощи-
ята си и не им наложи глоба, 
за да разберат, че нещата в 
България се променят.

искрено и лично

▶

▶
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1 Константин Пенчев 
обеща промени в ра-
ботата на общест-
вения защитник, за 

да не бъде просто лобист 
на държавна заплата и за-
щитник на потребителски 
права.

2 Българските дър-
жавни железници 
нарушават правила-
та, които държа-

вата е създала за тяхната 
работа - 80% от влаковете 
са с изтекли сертификати 
за безопасност.

3 Голям американ-
ски инвеститор 
се интересува от 
възможността да 

изгради хранилище за ядрени 
отпадъци на площадката на 
АЕЦ „Козлодуй”. 

Оптимизъм с много наум

Новината за поисканите 
оставки заради незаконните 
строежи при язовир „Ивайло-
вград” и обещанието, че всички 
45 незаконни вили там ще бъдат 
разрушени, звучи така оптимис-
тично, че няма как да не породи и 
известен скептицизъм. Това вече 
не сме ли го чували? Многократно, 
но недостатъчно от тези управля-
ващи. Така че редно е да им дадем 
още малко кредит на доверие по 
темата. Не за друго, а защото най-
после има наказани и най-после 
държавата демонстрира решител-
ност да започне битка с незакон-
ното строителство. А това е добро 
начало, макар и доста закъсняло. 

Неслучайно медиите в региона 
наричат незаконната вилна зона 
на язовира „митичното митни-
чарско селище”. Има го от години 
и всички знаят, че съществува 
нерегламентирано. И не само то. 
Преди няколко години имаше ана-
логичен шумен случай с вилите на 
язовир „Искър”, който също завър-
ши с обещание за премахването 
им. Но само дотам. Ако трябва да 
продължим с примерите от други 
места пък, можем да запълним 
целия брой на вестника. Държава-
та гъмжи от незаконни строежи, 

сигналите са многобройни, както 
и медийните публикации. Броят на 
разрушените масивни постройки 
обаче клони към нула. Така че 
нормално е мнозина да се съм-
няват и да се питат - не е ли това 
поредната шумна пиар акция на 
правителството, която ще отшуми 
безславно. Не е ли това едно нену-
жно упражнение на хвърковатата 
чета на НАП с крайно съмнителен 
ефект.

Впрочем акцията на НАП 
цели да вкара в бюджета на аген-
цията минимум 10 млн. лв. от укри-
ти данъци, като направи сравнение 
между декларираното и заснетото 
от въздуха имущество. С тази идея  
правителственият Авиоотряд 28 
полетя над богаташки имоти в сто-
личните квартали, по морето, над 
Пловдив и т. н. Дали тази цел ще 
бъде постигната, обаче е малко под 
въпрос. „Всички тези снимки, които 
се правят от въздуха, не са никакво 
доказателство. На базата на тях не 
може да се направи ревизионен акт, 
той ще падне в съда”, коментира 
юристът Радан Кънев от ръковод-
ството на ДСБ. 

За сметка на това снимките 
от хеликоптера документираха 

незаконното строителство върху 
държавна земя и топката е в ръце-
те на правителството. Ако сега то 
направи решителната крачка и съ-
бори тези вили, това ще бъде мно-
го показателно. Не трябва обаче да 
се спира дотам, а да се продължи 
и да се премахнат всички анало-
гични постройки из страната. А 
те са много. И разрушаването им 
ще струва сериозна сума. Може 
би повече от това, което НАП ще 
успее да събере.

И въпреки всичко може би 
си струва, ако резултатът ще е 
най-после да се сложи ред в къ-
щичката ни и страницата „масово 
незаконно строителство” да се 
затвори веднъж завинаги. Преди 
обаче да мечтаем за бъдещето, 
нека изчакаме и да видим ще се 
случи ли този път обещаното, 
или отново ще се изгуби сред 
многобройните процедури. На 
един иначе красив хълм около 
село Варвара като много грозна 
кръпка продължава да се издига 
недовършеният комплекс „Златна 
перла”, за който от години има 
издадена заповед за премахване. 
Прословутото барбекю на Доган 
също е непокътнато. Него кога 
ще го махнете? 

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.41389   

+0.74%
Българска народна банка

EUR/USD:1.38330  

     -0.74%
Българска народна банка

Sofix: 369.36 

    -0.13%
Българска фондова борса

BG40: 114.03

0.00%
Българска фондова борса

Новини ▶ 2, 8
Тема на деня ▶ 4-5 

Омбуд... какво? 
Или трябва ли 
да помним 
тази дума 

БДЖ не знае какво  
да прави, ако съдът  
спре влаковете

Сряда
13 октомври 2010, брой 194 (5005)

Министерство 
се скара на 
депутатите 
за лобистка 
поправка

Банки и 
застраховане ▶ 21

Новини ▶ 7

Пазари ▶ 12-13

Ръст в 
продажбите и 
спад в цената 
на виното

Кредитите до 
30 хил.  EUR 
са най-търсени

ИзгубенИ
в преговорИ

Очакваното от всички “окончателно” решение за увеличението на осигу-
рителните вноски не се случи.  Вместо това се появи ново число - 1.5%. 
Всички чакаха премиера Бойко Борисов, но той не се появи. Риалитито 
продължава. На снимката изпълнителният директор на КРИБ Евгений 
Иванов спори с  финансовия министър Симеон Дянков след срещата  ▶ 6

Обещаното 
премах-
ване на 

незаконните 
постройки 
на язовир 
„Ивайловград” 
звучи като дежа 
вю. Дали този 
път финалът ще е 
друг
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Бизнесът или правителството не изпълни ангажиментите си?
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коментар

В опит да измисли ар-
гумент защо отново се 
прехвърля тежест върху 
работодателите чрез 
вдигане на осигуровки-
те социалният министър 
Тотю Младенов измис-
ли най-невероятното 
нещо, което може да ви 
хрумне. Бизнесът бил 
виновен, защото не из-
пълнил ангажиментите 
си, затова сега прави-
телството ще го накаже.

Според Тотю Младе-
нов държавата била 
направила стъпки, за да 
стане бизнесът по-кон-
курентен, да има повече 
работни места - но 
бизнесът не отговорил, 
не създал нови работни 
места. Напротив, има 
100 хил. души осигу-

Тотю 
Младенов, 

както и неговите 
бивши работода-
тели от синдика-
тите, се държат 
така, сякаш са 
паднали от Марс

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

Американският посланик се 
изненада от решението на съда 
за Алексей Петров

цитат

Почти всички 
министерства дължат 

пари на “Топлофикация-София”. 
МВР обаче не е от тях

Число на деня

9.03
процента е безработицата през септември, с което 

бележи ново намаление
▶ Петко Милевски, изпълнителен директор на 

“Топлофикация-София”

рени по-малко тази 
година, казва минис-
търът. Затова сега ще 
се вдигнат осигуров-
ките, защото бизнесът 
е виновен. Интересна 
историйка, само дето 
няма нищо общо с ре-
алността. И това всеки 
го знае - поне всеки, 
който не пада от Марс. 
За съжаление министър 
Тотю Младенов, както и 
неговите бивши работо-
датели от синдикатите, 
се държат така, сякаш 
са паднали от Марс.

Нека да припомня, 
че правителството на 
ГЕРБ беше избрано с 
обещание за поддържа-
не на най-ниско данъч-
но бреме, включително 
намаляване на осигу-

ровките с 5 процентни 
пункта. В допълнение 
ГЕРБ обеща балансиран 
бюджет, влизане в ERM 
II и еврозоната, както и 
по-добра бизнес среда, 
икономическа свобода, 
дълбоки структурни 
реформи в публичния 
сектор за повишаване 
на ефективността и пр.
Както и да го погле-
днем, правителството на 
ГЕРБ не изпълни нито 
едно от тези обещания. 
Нито едно!

Нещо повече, вместо 
балансиран бюджет 
имаме рекорден бюдже-
тен дефицит - най-ви-
сок от времето на Жан 
Виденов насам. Вместо 
ниски данъци имаме 
постоянно обсъжда-

не на идеи за вдигане 
на данъците. Вместо 
еврозона имаме попу-
листко говорене против 
бизнеса и инвеститори-
те. Вместо структурни 
реформи и подобрена 
бизнес среда имаме 
раздаване на пари на 
всеки, който заплаши да 
протестира.

В сегашната среда е 
цяло чудо, че въобще 
безработицата се запаз-
ва на сегашните нива. 
При толкова погрешна 
икономическа политика 
можеше да се случи 
и нещо много по-ло-
шо, безработицата да 
продължи да расте. Това 
не се случва именно 
поради геройските 
усилия на бизнеса да 

оцелее и да се развива, 
основно чрез увелича-
ване на износа. Вместо 
да благодари на бизне-
са, правителството го 
напада и налага с още 
тежести.

Нека припомним 
факта, че цялата те-
жест на кризата беше 
понесена от частния 
сектор. Правителството 
не положи абсолют-
но никакви усилия да 
предприеме каквито и 
да било антикризисни 
мерки. Затова днес Бъл-
гария получава рекорд-
но малко инвестиции 
- за разлика от по-ре-
форматорски страни от 
региона, които отчитат 
рекорден приток на 
чужди капитали. 

Въпреки изненада-
та Джеймс Уорлик 
отбеляза, че уважава 
решението на съда 
и независимостта на 
България
Американският посланик 
Джеймс Уорлик обяви из-
ненадата си от решението 
на съда от вторник, с което 
предполагаемата глава на 
“Октопода” Алексей Петров 
беше пуснат под домашен 
арест. “Решението на съда е 
доста изненадващо. Както 
за правителството, така и 
за гражданите”, коментира 
Уорлик. По-късно след сре-
ща с лидера на БСП и мла-
ди социалисти посланикът 
обясни, че изказването му 
не означава, че не уважава 
съда или независимостта 
на България. Изказванията 
му често са критикувани 
като намеса във вътрешните 
работи на страната. 

наблюдавайте го!
След като сподели учудва-
нето си, Уорлик изрази на-
дежда, че Алексей Петров 
ще бъде наблюдаван от-
близо по време на неговия 
домашен арест. Послани-
кът напомни, че това не 
е финалното решение на 
съда и предстои да се ре-
ши дали Алексей Петров е 

Surprise!

виновен по отношение на 
повдигнатите срещу него 
обвинения или не. “Нека да 
изчакаме да видим всички 
доказателства, които ще се 
появят в процеса срещу 
Алексей Петров, да видим 
дали е виновен или не и 
какви са неговите връзки 
с други елементи от това 
дело”, коментира Уорлик 

и добави, че всички се на-
дяват справедливостта да 
възтържествува. 

Любезности
В сряда Уорлик се срещна 
с лидера на БСП Сергей 
Станишев и млади социа-
листи. Станишев обясни, 
че срещата няма връзка с 
предстоящия конгрес на 

БСП. Уорлик пък каза, че 
редовно се среща с полити-
чески формации в страната, 
защото това е полезно както 
за едната, така и за другата 
страна. Станишев подчерта, 
че нееднократно са се сре-
щали с Уорлик, за да обсъдят 
текущата политическа ситу-
ация и ролята на БСП като 
опозиция.                             

 Станишев се похвали, че младите социалисти са подложили Уорлик на “кръсто-
сан” огън по всякакви теми. Уорлик пък пожела на БСП да просъществува още 120 
години  Снимка бОби ТОшев

▶

Пререгистрацията на 
фирми ще продължи 
до 30 юни 2011 г.
Правителството удължи 
срока за пререгистрация 
на фирми до 30 юни 2011 
г. Едноличните търговци, 
които не са поискали пре-
регистрация и вписване в 
Търговския регистър до та-
зи дата, ще бъдат заличени 
от него. Това предвиждат 
промените в Закона за Тър-
говския регистър, приети 
от кабинета в сряда. Досега 
уредбата предвиждаше тези 
търговци да бъдат пререги-
стрирани служебно.

Тъй като те отговарят за 
задълженията си с цялото 
си имущество и като физи-
чески лица, заличаването 
им от регистрите няма да 
създаде проблеми за парт-
ньори и кредитори.

Клоновете на чуждестран-
ни търговци, които не са се 
пререгистрирали в срок, ще 
бъдат закрити. За прекра-
тени от 1 юли ще се смятат 

и капиталовите търговски 
дружества, както и коопе-
рациите, непоискали прере-
гистрация. 

Агенцията по вписванията 
ще публикува на електрон-
ната си страница списъци 
на всички тези търговски 
дружества. С обявяването на 
тези данни всички държав-
ни учреждения, съдилища, 
банки, кредитори, както и 
Националната агенция за 
приходите, ще се смятат за 
уведомени за промяната в 
актуалното им състояние.

От своя страна всяка от 
тези институции ще може 
да поиска пререгистрация и 
обявяване в ликвидация на 
търговец от публикуваните 
списъци. Условието е тя да 
може да осигури средства за 
извършване на ликвидация-
та, които впоследствие ще й 
бъдат възстановени, обясни-
ха от агенцията.                   

Снимка емилия кОСТадинОва
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Имаш да изплащаш дъл-
гове. Нямаш пари. Или 
нямаш желание. Добрата 
новина е, че проблемът 
ти е решен. Лошата нови-
на е, че имаш още малко 
време. Скоро парламен-
тът ще промени Търгов-
сия закон и една напосле-
дък добила популярност 
схема вече няма да бъде 
възможна.

Фалити и дати
Кризата освети пропуски 
в законодателството, ко-
ито позволяват на фирми 
да спекулират с фиктив-
ни задължения, фалити 
и неплатежоспособност 
със задни дати. Информа-
цията за внесения иск за 
несъстоятелност не стига 
до банките. Определена-
та от съда начална дата 
на неплатежоспособност 
също остава неизвестна 
за банките. До момента, в 
който те си поискат пари-
те, а в отговор получават 
документ, според който 
нямат право да си ги по-
искат. 

Голямата врата 
в закона
Сигналът дойде от потър-
певшите, колкото и тази 
дума да не им отива - бан-
ките. Така се стигна до 
проектозакона за промени 
в Търговския закон, който 
депутати от ГЕРБ внесоха 
в парламента. Според тях 
практиката на обявяване 
на съмнителна несъстоя-
телност е зачестила.  

На противоположна пози-
ция обаче са представите-
лите на бизнеса. Според тях 
тези случаи не са масови. 
Но признаха, че все пак има 
такива случаи и причината 

е пропуск в закона. 

А защо чак сега?
Тази вратичка в закона е 
факт не от вчера. Отпреди 
година обаче банките за-
почнаха да повдигат въпро-
са. Асоциацията на банките 
в България изпрати предло-
жения за промени до мини-
стрите на правосъдието и 
на финансите. Проблемът 
остана. Сега обаче банките 
ще получават информация 
още след внасянето на мол-
ба за несъстоятелност - та-
ка пише в приетия на първо 
четене в правната комисия 
проект, който беше подкре-
пен от депутати от всички 
политически сили.

Пътят до спасението 
от дългове 
Първо фирмата подава 
молба в съда за обявява-
не в несъстоятелност. Към 
молбата прикачва докумен-
ти, че е свръхзадлъжняла. 
Съдът разглежда докумен-
тите и излиза с решение, 
че дадената компания е 
неплатежоспособна. С една 
подробност - датата, след 
която фирмата е обявена за 
неплатежоспособна, може 
да бъде и пет години назад 
във времето.

До този сценарий се стига 
с документи за фалшиви 
заеми. Те многократно над-
вишават активите на друже-

Банките са на път да постигнат своята цел 
и парламентът да им гарантира още една 
защита от недобросъвестни кредитори

Радослава Димитрова
radoslava.dimitrova@pari.bg

се възползват от алтерна-
тивните варианти. Само 
във Варненския съд от на-
чалото на годината до края 
на септември са подадени 
64 молби за обявяване на 
несъстоятелност. През 2009 
г. те са били 47, а преди две 
години 32. По думите на 
Емил Радев този проблем 
е още по-сериозен в Со-
фия, има го и в по-малките 
градове. 

Първата стъпка
Предложените промени 
в Търговския закон пред-
виждат в Търговския ре-
гистър да постъпва ин-
формация за това, че една 
фирма е подала молба за 
обявяване на несъстоятел-
ност. Така ще е възможно 
кредиторите да взимат от-
ношение по делата като 
трета страна, да искат не-
зависима експертиза и т. н. 
В мотивите за промените, 
внесени от Радев, е посо-
чено, че по този начин ще 
се преодолее съществува-
щият в момента законов 
пропуск - интересите на 
кредиторите да бъдат ув-
редени, без те да имат 
начин да се защитят.

Оказва се обаче, че пре-
махването на тези законови 
пропуски не е достатъчно, 
защото задбалансовите пла-
щания, които са позволени 
по Закона за счетоводство-
то, също позволяват заоби-
каляне на истината и са 
в изгода на фирми, които 
искат да злоупотребят. Про-
блем има с Наказателния 
кодекс, който не предвижда 
сериозна санкция и нака-
зание за обявяването на 
неплатежоспособност със 
задна дата. Но все отнякъде 
трябва да се почне.          

ството. Вносителят на про-
мените Емил Радев обясни, 
че това се прави, като се 
подготвят записи на запове-
ди, които се представят като 
задбалансови плащания. 
“Законът позволява задба-
лансовите плащания, но 
този механизъм се използ-
ва и за незаконосъобразни 
цели”, коментира Радев. 
Той обясни, че ако днес се 
поиска несъстоятелност, 
фирмата ще даде междинен 
отчет за деветмесечието, 
в него може да се прави 
каквото си иска и да се впи-
шат фиктивни вземания. В 
документите пише, че тези 
заеми са получени много 
преди датата, от която е 
поискана несъстоятелност. 
Обяснението на фирмите 
е, че не са водили изрядно 
счетоводство. 

Лош закон, но закон
“След като законодателят 
го е допуснал, не виждам 
защо съответните фирми 
да не го използват като 
опция”, каза пред в. “Пари” 
Божидар Данев, председа-
тел на Българската стопан-
ска камара. Той допълни, 
че това е проблем на за-
конодателството и трябва 
текстовете да бъдат кори-
гирани.

Блъсканица пред 
вратичката
“През последните две-три 
години се забелязва тази 
практика - изкуствено се 
правят задължения, за да 
се каже, че ипотеката е 
нищожна, и банките се 
превръщат в необезпечен 
кредитор”, коментира син-
дикът на “Кремиковци” 
Цветан Банков. Според не-
го закъсали предприемачи 

Промените, които 
внасяме в Търговския 
закон, бяха единодуш-
но приети на първо 
четене в правната 
комисия

Господин Радев, кога ед-
но предприятие изпада в 
несъстоятелност?

- Когато се обяви непла-
тежоспособност на едно 
дружество, се обявява на 
две основания - спиране 
на плащанията или свръх-
задлъжнялост. Когато фи-
нансовите коефициенти са 
много лоши, се обявява 
състояние на свръхзадлъж-
нялост. Това се прави от 
търговските капиталови 
дружества. Когато се от-
крие процедурата по не-

▶

платежоспособност на един 
търговец, съдът е длъжен 
да определи първоначал-
ната дата на неплатежоспо-
собност - задължения към 
доставчици, неизплатени 
заплати към работници и 
т. н. Съдът гледа тези де-
ла по ускорена процедура 
- трябва да ги насрочи в 
14-дневен срок и в рамките 
на три месеца трябва да ги 
приключи. 

Каква е схемата за 
обявяване на несъстоя-
телност?

- Когато едно дело се об-
разува по молба на длъж-
ника, той казва, че не може 
да си обслужва задълже-
нията и по закон е длъжен 
да го обяви. Длъжникът 
винаги може да подготви 
такива документи, в които 

▶

Интервю Емил Радев, депутат от ГЕРБ, вносител на законопроект за промяна на Търговския закон

Молбите за несъстоятелност да се качват в регистъра

да посочи, че е взел изис-
куем заем от физически 
лица със задна дата. След 
това дружествата, които 
имат вземания от длъж-
ника, излъчват постоянен 
синдик, който трябва да 
види сключени ли са сдел-

ки и договори. Ако една 
банка е дала кредит и го 
е обезпечила с ипотека, 
тази ипотека също бива 
атакувана. Тя може да се 
обяви за недействителна 
по отношение на другите 
кредитори. 

вие сте вносител на 
промени в Търговския 
закон. Какво предлагате?

- Когато постъпят в съ-
да молби за обявяване на 
несъстоятелност, те да се 
качват в Търговския регис-
тър. Така всеки ще може 
да види, че има молба за 
обявяване на несъстоятел-
ност. Освен това с поправ-
ката, която се внася, ще 
може кредиторите да се 
защитят. 

Защо досега не е напра-
вено нещо, за да се спрат 
тези злоупотреби? Защо 
има такава вратичка в 
закона?

- Това не е вратичка, за-
конът е добър. Но в пре-
дходните години не е имало 
толкова дела за несъстоя-
телност. Сега икономиче-

▶

▶

ските условия подтикнаха 
търговците да действат по 
недобросъвестен начин.

Какви търговци пред-
приемат тази стъпка?

- Трябва един сериозен 
юридически и счетоводен 
екип, който да изготви доку-
ментите. Не смятам, че може 
да се направи от едноличен 
търговец, който дължи на 
банката заем 5000 лв. 

Как се приема законо-
проектът?

- В правната комисия на 
първо четене се прие със 
17 гласа “за”, нито един 
“против” и нито един “въз-
държал се”. Няма спорни 
текстове, а има и текстове, 
които изглаждат оздрави-
телния план. 

Радослава Димитрова

▶

▶

 Предложените промени в Търговския закон са                                      началото на края на лошите практики за умишлени фалити на фирми ▶
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Има много логика в това 
банките да искат промяна 
в Търговския закон, така 
че да бъде по-прозрачно 
кога един длъжник подава 
иск в съда за процедура в 
несъстоятелност. 

Какво става на практи-
ка? Банката дава кредит 
на Петко, Петко излапва 
парите, но след година 
например прави изкустве-
но задължение към фирми 
и открива процедура 
по несъстоятелност. В 
Търговския закон има два 
члена 646 и 647. В чл. 646, 
алинея първа, се казва, че 
нищожни по отношение 
на кредиторите са всички 
сделки след откриване на 
процедурата по несъсто-
ятелност. В алинея втора 
се казва, че нищожни са 
и сделки, сключени след 
първоначалната дата на 
неплатежоспособността. 
А съдът може да определи 
тази дата пет години назад.
Така банките, които са 
дали кредити без никакви 
подозрения, от кредитор 
първи ред може да станат 
кредитор осми ред, т. е. 
никога няма да си получат 
парите. Просто защото па-
да ипотеката или обезпече-
нията стават нищожни.

Компаниите се възползват от 
пропуските в Търговския закон

Собственикът 
може да си 
загуби фир-

мата, но пък ще си 
купи имота, който 
е ипотекирал, на 
нищожна цена

Цветан Банков,
синдик в “Кремиковци”

Не може три-че-
тири години да си 
кредитиран, пуб-
ликувал си си ба-
ланса, обслужвал 
си си кредита, а 
изведнъж някой 

установява, 
че тази 

Кризата показа лошите практики

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

АКТУАЛАЛ

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

• Eвропейската политика през следващите десет години 

• Kак се справят фирмите в условията на икономическа криза

По темите ще чуете:

• Камен КИЧЕВ, зам. министър на транспорта, информационните технологии 
и съобщенията

• Меглена КУНЕВА, съветник на комисаря по транспорта в ЕК Сим Калас

• Майкъл НИЛСЕН, генерален представител на  ИРУ към ЕС
 и други представители на сектора

- Варненския. Там евтини 
имоти няма. Апетитите са 
огромни. Възможно е и 
друг кредитор недобросъ-
вестно да участва в тази 
схема, за да измести бан-
ката от първи ред кредитор 
и така той да си гарантира, 
че ще си получи парите 
при обявяване на несъстоя-
телността на длъжника. 

Това е съдебната практи-
ка у нас и компаниите на 
практика се възползват от 
пропуските в Търговския 
закона. Появата на тази 
практика през последните 
2-3 години е резултат както 
от кризата, така и от бу-
рното кредитиране. Преди 
това не е имало толкова 
много кредити. 
Освен това парите станаха 
много скъпи. Закъсали 
предприемачи търсят 
алтернативни варианти да 
излязат с някакви пари от 
кризата чрез имущество, 
което е купено с кредит. 
После ипотеката пада и му 
излиза по-евтино. Той е го-
тов да се прости с фирмата 
си, винаги може да обвини 
кризата, че е виновна за 
фалита му. Но все ще изка-
ра някой лев. Ще използва 
подставени фирми, изкуст-
вени задължения. 

▶ Емил Ангелов, 
зам. главен изпълнителен директор 

на Банка Пиреос България

фирма не е съществувала 
от четири години. Не може 
да се обявява неплате-
жоспособност със задна 
дата. По света няма такова 
нещо. 

Трудно е да се каже ка-
къв процент от фирмите 
използват тази практика, 
защото при всяка банка е 
различно. Тази схема се 
прави от големи компании 
и не става дума за кредит 
от 100 хил. лв. Това е 
чиста загуба за банките. 
Кризата извади наяве ло-
шите практики. Това беше 
разпространено и преди, 
но сега се засили.

През последните две-три 
години се забелязва тази 
практика. Изкуствено се 
правят задължения, за да 
се каже, че ипотеката е 
нищожна, и банките се 
превръщат в необезпечен 
кредитор.

Какво печели длъж-
никът? Той може да си 
загуби фирмата, но пък 
ще си купи имота, който е 
ипотекирал, на нищожна 
цена.
И забележете в кой съд 
масово стават тези неща 

 Предложените промени в Търговския закон са                                      началото на края на лошите практики за умишлени фалити на фирми ▶
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„Атака” срещу ГЕРБ заради 
Закона за нотариусите

Групата  депутати от 
ГЕРБ оттеглиха предло-
жението си общините да 
получат права да дават 
концесии за добив от те-
зи находища на природни 
богатства. Поправката 
предизвика скандал и 
подозрения в лобизъм, а 
икономическото минис-
терство се обяви кате-
горично против. Заради 
развитието по случая 
вносителите решиха да 
се откажат от намере-
нията си. С поправките 
в Закона за подземните 
богатства всички кон-
цесии трябва да се обе-
динят в един орган към 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма.

Сърцето е на друго 
мнение
Въпреки че формално се 
отказаха от идеята си, де-
путатите от ГЕРБ не се 
отказаха от идеологията й. 
„Нашите аргументи бяха, 
че по този начин, първо, 
ще се подобри контролът 
по многобройните раз-
копки в страната”, обясни 
депутатът от ГЕРБ Любен 
Татарски. „Това ще донесе 
и повече собствени при-
ходи за общините, както 
и ще облекчи държавната 
администрация от стоти-
ците преписки с искане 
за разрешения за добив, 
които сега са в МРРБ”, 
заяви Татарски. 

Централизация
Държавата също е за това 
общините да са по-заинте-
ресовани да контролират 

концесионерите на своя 
територия, както и да по-
лучават по-добри прихо-
ди, заяви министърът на 
икономиката, енергетика-
та и туризма Трайчо Трай-
ков. Но не сме съгласни те 
да дават концесии и всяка 
община да създава струк-
тури за администриране 
на концесионните проце-
дури, добави той. Иконо-
мическият министър оба-
че прие предложението на 
депутатите от ГЕРБ 100% 
от приходите от конце-
сионни възнаграждения 
да отидат в общините, 
защото „това ще увеличи 
мотивацията им да упраж-
няват контрол”. Предстои 
това предложение да бъде 
гласувано. Една от най-
важните промени в закона 
е създаването на единен 
орган в МИЕТ, който да 
поеме управлението на 
подземните богатства. В 
момента търсенето, про-
учването и добивът им се 
извършва в три минис-
терства - МИЕТ, МОСВ 
и МРРБ.

Постъпления
Става въпрос за т. нар. 
малки находища, които 
според новите текстове на 
закона са тези с обем на 
запасите до 500 хил. куб. 
м. В момента действащи 
кариери от находища със 
запаси до 550 хил. куб. м 
са 25. От тях се получават 
концесионни такси в раз-
мер на 339 хил. лв. Ако 
се използва разумно този 
добив и се контролира, 
тези постъпления може 
да достигнат 3 млн. лв., 

ГЕРБ оттегли лобистката 
поправка за концесиите
Планира се общините да получават 100% от приходите  
от концесии на природни богатства

Проектът влиза на 
второ четене в парла-
мента, но без искани-
те от хората на Волен 
Сидеров промени 

Депутатите от „Атака” ще 
гласуват против промените в 
Закона за нотариусите, които 
ще променят режима на изпо-
вядване на имотните сделки 
и се очаква да бъдат гледани 
на второ четене в парламента 
днес. Решението огласи депу-
татът Николай Пехливанов, 
който е сред най-отявлените 
противници на обсъжданите 
текстове. Така партията на 
Волен Сидеров на практика 
застава срещу внесен от пра-
вителството и подкрепен от 

ГЕРБ законопроект, което се 
е случвало броени пъти след 
идването на Бойко Борисов 
на власт.

Практика
Спорните текстове от за-
конопроекта предвиждат 
страните по сделките да 
декларират, че вписаната 
в нотариалния акт цена е 
реално платената за имота. 
Другата промяна е изис-
кването за плащане само 
по банков път при сделки 
над 10 000 лв. с опция това 
да става и през специални 
сметки на нотариусите. По-
зицията на Николай Пехли-
ванов е, че тези текстове ще 
оскъпят имотните сделки, 
без реално да гарантират 

сигурността им. Според него 
те облагодетелстват банките 
и нотариусите, които ще пе-
челят от по-високите такси 
за сметка на гражданите. С 
тези мотиви депутатът внесе 
искане за промени между 
първо и второ четене на про-
ектозакона, с което настоява-
ше нотариусите да поемат 
по-голяма отговорност и да 
гарантират законността на 
сделките. Предложението 
обаче беше отхвърлено от 
правната комисия. 

Предистория
Промените в Закона за но-
тариусите влизат на второ 
четене, след като веднъж вече 
бяха бламирани от самите 
депутати от ГЕРБ. Това стана 

в началото на годината, след 
което беше сформирана и 
специална работна група, 
която да преработи част от 
текстовете. По оценка на 
участници в нея противо-
речията вече са изчистени 
и проектозаконът влиза за 
окончателно гласуване, след 
като е бил единодушно под-
крепен от правната комисия 
в парламента. Това почти 
сигурно му гарантира под-
крепата не само на ГЕРБ, 
но и на останалите полити-
чески сили с изключение на 
„Атака”. Имайки предвид 
предисторията на проекта, 
депутати от управляващата 
партия обаче не изключват и 
изненади.  

Радостина Маркова

 Новият спор по Закона за природните богатства е търсенето на находища да се съгласува между МиЕТ и 
общините снимка марина ангелова

▶

 Промените в закона, които трябва да извадят 
пазара на имоти на светло, се оказаха ябълка на 
раздора дори за политически съюзници като ГЕРБ и 
"Атака" снимка боби тошев

▶

заяви Любен Татарски.

Нов спор 
Спор в комисията предиз-
вика искането на депутати 
от ГЕРБ всяко даване на 
разрешение за търсене на 
подземни богатства да става 

след съгласуване с общи-
ните. Представителите на 
МИЕТ и МОСВ обясниха, 
че това ще затрудни много 
процеса, и предложиха съ-
гласуването да важи само 
за малките находища. В 
крайна сметка депутатите 

решиха възможността за 
съгласуване да се разпише 
в напълно новия закон за 
подземните богатства, кой-
то трябва да се изготви до 
края на годината след съз-
даването на единния орган 
за даването на разрешени-

ята и след създаването на 
национална стратегия за 
минния бранш. Днес иконо-
мическата комисия отново 
ще заседава, за да приеме 
останалите текстове от за-
кона.

Мила Кисьова
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Държавата започна принудителното 
спиране на ТЕЦ „Брикел”
Икономическото и 
социалното министер-
ство обмислят вари-
анти за намиране на 
работа на съкратените 
от предприятието
Доставките на въглища от 
мини „Марица” към „Бри-
кел” ще спрат от 20 октом-
ври, обяви министърът на 
околната среда и водите 
Нона Караджова. С това за-
почва изпълнението на за-
каната, че ако предприяти-
ето не спре само, държавата 
ще го спре принудително. 
Във вторник тя е изпрати-
ла писмо до министъра на 
икономиката, енергетиката 
и туризма Трайчо Трай-
ков за преустановяване на 
доставката на въглища от 
добивните мини към пред-
приятието, заради което 
страната ни може да понесе 
солена глоба от Европей-
ския съюз. 

Намеса  
на държавата
„Допустимите 20 хил. ча-
са, в които предприятието 
имаше право да работи до 
2012 г., са изтекли още през 
юни”, напомни Караджова. 
В началото на септември 
правителството разпоре-
ди до края на октомври 
„Брикел” да представи в 
Регионалната инспекция 
по околната среда и водите 
в Стара Загора план за по-
етапно извеждане на мощ-
ностите от експлоатация. 
Вместо това от дружество-
то бяха изпратили план за 

изграждане на сероочист-
ваща инсталация. Според 
Трайков такава трябваше 
да бъде завършена до март 
2012 г. „Подготвя се техно-
логичен график за после-
дователното извеждане на 
съоръженията от експлоа-
тация, защото нямаме ясни 
сигнали, че ще бъде из-
пълнено предписанието на 
министерството за спиране 
на дейността на предпри-
ятието на 30 октомври”, 
заяви министърът. Все още 
в инспекцията не е полу-
чаван план за спирането 
на „Брикел”, казаха за в. 
„Пари” от РИОСВ Стара 
Загора. 

 
Бъдеще  
за съкратените
По думите на Нона Кара-
джова между 1000 и 2000  
души ще останат без ра-
бота, след като „Брикел” 
преустанови дейността си. 
Екоминистърът съобщи, 
че експерти от Министер-
ството на труда и социал-
ната политика проучват 
клаузите на приватизаци-
онния договор, за да наме-
рят възможности, така че 
работодателят да изплати 
обезщетения на всички ра-
ботници, които ще останат 
без работа. От икономи-
ческото министерство пък 
проучват възможностите 
за намиране на работа на 
съкратените по линия на 
международни фондове за 
създаване на временна зае-
тост по програми за рекул-
тивация на земите в района 
на Гълъбово.

Четвъртък 14 октомври 2010  pari.bg

БДЖ: Влаковете са безопасни, въпреки че парите за ремонт не стигат
Над 200 млн. лв. са 
нужни годишно за 
поддръжка на вагони-
те и локомотивите и за 
рециклиране

БДЖ продължи и в сря-
да да убеждава обществе-
ността, че няма проблем с 
влаковете. За целта беше 
организиран показен тех-
нически преглед на влак в 
депо „Надежда” в София, 
по време на който шеф във 
БДЖ обясни, че парите за 
ремонти не стигат. Въпреки 
това влаковете били безо-
пасни.Миналата седмица 
стана известно, че серти-
фикатите за безопасност 
на 80% от влаковете са с 
изтекъл срок и те трябва да 
спрат да работят.  Оттогава 
ръководствата на транс-
портното министерство и 
на компанията се опитват 
да докажат, че макар и из-
вън закона, влаковете са 
безопасни. Вагоните се 
експлоатират до 50 години, 
парите за ремонти са 5 пъти 
по-малко, купуват се само 
рециклирани машини, но 
от БДЖ продължават да 
твърдят, че железниците са 
сигурни. 

 Ревизор прави технически преглед в депо „Надежда”▶

в началната и в крайната 
гара, както и в някои меж-
динни, през 30-40 минути. 
След преглед в Централ-
на гара - София влаковете 
отиват в депо „Надежда”. 
Цялата процедура по тех-

ническия преглед и подгот-
вянето за път продължава 
между 4 и 6 часа. Започва 
се с т. нар. изслушване при 
движението на влака - сле-
ди се за странни шумове и 
вибрации. След това вла-

Технология  
на прегледа
За целта на убеждаването 
ръководителят на депото 
обясни подробно какво се 
случва с влаковете. Техни-
чески прегледи се правят 

 
Заплахите
Не е ясно колко време след 
спирането на доставките 
„Брикел” ще трябва да пре-
установи работата си по-
ради липса на суровина. С 
решението обаче екоминис-
терството спази обещанието 
си, ако предприятието не се 
съобрази с постановления-
та да спре работа, да бъде 
затворено „принудително”. 
А че „Брикел” не може да 
спре работа до края на ок-
томври, е очевидно, защото 
според ръководството на 
теца извеждането на мощ-
ностите от експлоатация 
технологично ще отнеме 
три месеца.

Елина Пулчева

кът спира, локомотивът се 
отделя от вагоните и реви-
зорите тръгват с чукчетата 
и фенерите, за да проверят 
изправността на ходова-
та част на вагоните. Ако 
някъде има нужда от лек 
ремонт, частта се отбелязва 
с тебешир. След това ва-
гоните - без ходовата част 
- се измиват. После влизат 
в хале, където се прави 
поредният преглед и се 
отстраняват нередностите. 
Ако има нужда, някой от 
вагоните с повреда се от-
качва и се ремонтира.

Ремонти 
„Вагоните влизат 1-2 пъти 
месечно за лек ремонт, кой-
то не е планиран”, обясни 
Милчо Илиев, ръководител 
на депото. Така наречените 
случайни ремонти струват 
на държавните железни-
ци скромните 3 млн. лв. 
За 2010 г. в бюджета си 
БДЖ има 40 млн. лв. за 
планирани и изненадващи 
ремонти. 

„Сумата е много недос-
татъчна. Нужни са над 200 
млн. лв. годишно за ремон-
ти и рециклиране”, обяви 
шефът на дирекция „Екс-
плоатация” в БДЖ Хрис-

тиян Кръстев. Той обаче 
категорично отрече частите 
на влаковете да се подменят 
със стари или да се заме-
нят с подръчни материали. 
Като няма пари за ремонт, 
вагоните просто спирали 
от движение. Така от 600 
пътнически и товарни ва-
гона реално се използват 
само 428. Те имали заетост 
90-95%. 

Недостиг
На пръв поглед тези близо 
430 вагона, изглежда, са 
достатъчни, за да обслужват 
страната. Оказва се обаче, 
че това не е така. „Увелича-
ват се оборотите на вагони-
те и по-бързо трябва да се 
бракуват”, обясни Кръстев. 
Вагоните в БДЖ се използ-
ват около 50 години - т. е. 
почти 3 поколения. Сега са 
бракувани вагони, произ-
ведени през 1972 до 1978 
г. - те са на реална възраст 
под 40 години, но пробегът 
им бил като за срок от 50 
години. Със стари машини, 
с изтеклите сертификати за 
безопасност, без достатъчно 
пари за ремонти от БДЖ 
продължават да твърдят, че 
влаковете им са безопасни. 

  Красимира Янева

 в началото на октомври Нона Караджова се закани да спре принудително „Бри-
кел”, ако предприятието не спре само      

                                  снимки Емилия костадинова 

▶

Нямаме 
сигнали, че 

ще бъде изпълне-
но предписанието 
на министерство-
то за спиране на 
предприятието на 
30 октомври

Нона Караджова, 
министър на околната среда и 

водите



  8    НовиНи    У нас
pari.bg  Четвъртък 14 октомври 2010

Пациентски орга-
низации възроптаха 
срещу споразумение-
то между  
лекарския съюз и 
правителството
Министерството на здра-
веопазването също не одо-
брява напълно идеята на-
трупаните пари в резерва 
на Националната здравноо-
сигурителна каса, които до 
края на годината ще станат 
близо 1.5 млрд. лв., да бъдат 
прехвърлени по сметки на 
републиканския бюджет.

„точка 5 не предреша-
ва окончателно съдбата на 
тези средства. това спо-
разумение няма юридиче-
ска стойност, а последната 
дума има парламентът”, 
казаха за в. „Пари” от ми-
нистерството.

От институцията обясниха, 
че отчитат като положителна 
и справедлива стъпката от 
догодина всички пари от 
здравни вноски да се израз-
ходват изцяло за нуждите на 
здравеопазването. 

Гласът на пациент-
ските организации
И пациентските организации 
възроптаха срещу скандал-
ната точка 5 от споразуме-
нието, което подписаха ми-
налата седмица Българският 
лекарски съюз и правител-
ството. то трябваше да реши 

проблемите с финансиране-
то на здравеопазването у нас, 
но вместо това ги задълбочи 
и предизвика бурни общест-
вени дебати. Прословутата 
точка на практика позволява 
парите от резерва на НЗОК 
да се използват за покрива-
нето и на различни от здра-
веопазването пера.

Повече  
здравнонеосигурени
„текстът в това споразуме-
ние обезкуражава българ-
ските граждани да си пла-
щат здравните вноски. Броят 
на тези, които не си внасят 
редовно осигуровките, ще 
нарасне неимоверно”, каза 
пред в. „Пари” председа-
телят на Националната па-
циентска организация д-р 
Станимир Хасърджиев. той 
самият призна, че е с прекъс-
нати здравноосигурителни 
права и няма да ги поднови, 
ако натрупаните средства в 
резерва на НЗОК преминат 
в републиканския бюджет 
и бъдат използвани за други 
цели.

„това са пари, пред-
назначени за нуждите на 
здравеопазването в тежки 
и кризисни ситуации. По-
кризисна от тази ситуация 
аз не съм виждал”, допълни 
д-р Хасърджиев.

Никой не пита  
пациентите
Пациентските организации 

Синдикатите искат Борисов да реши за вдигането на вноската
Оказа се, че никой 
не е получил разче-
тите на финансовия 
министър, който ги 
маркирал единствено  
устно
КНСБ изпрати писмо до 
Бойко Борисов, в което 
настоява премиерът да се 
намеси отново по темата 
за вдигане на осигурител-
ната вноска и пенсионна-
та реформа. Синдикатът е 
ядосан на министрите на 
финансите и на икономика-
та Симеон Дянков и трайчо 
трайков и заплашват да 
излязат от тристранката. 
Причината е, че Дянков 
иска да стартира пенси-
онните промени още от 
следващата година, а пък 
трайков се обяви катего-
рично против вдигането на 
осигуровките.

Добрите  
и лошите
От КНСБ са ядосани, че 
след като са постигнали 
„консенсус по много от 

На срещата между БЛС и здравния министър Стефан Константинов бе дого-
ворено да се удължат сроковете за прелицензиране на болниците. Те изтичат в 
края на месеца                  снимка марина ангелова

▶

Здравното министерство също е против 
прехвърлянето на резерва на НЗОК

недоволстват срещу точка 5 
и поради факта, че включва-
нето й в споразумението не е 
било обсъдено с тях. „тихо-
мълком я приеха на вечерно 
събрание”, каза още д-р Ха-
сърджиев. той беше катего-
ричен, че в най-скоро време 
Националната пациентска 
организация ще поиска сре-
ща със здравния министър 
д-р Стефан Константинов по 
повод точка 5.

„В резерва на касата не 
трябва да се отделят повече 
от фиксираните в закона 5% 
от всички здравни вноски”, 
казва пред в. „Пари” предсе-
дателят на Конфедерацията 
за защита на здравето Влади-
мир томов. Организацията 
също е възмутена от сме-
лостта на БЛС да подпише 
споразумението при наличи-
ето на тази спорна и подвеж-
дащо написана точка. „Ние 
сме против резервът на каса-
та да отива в републиканския 
бюджет, при условие че мно-
го пациенти умират поради 
липса на лекарства. Аз лично 
съм виждал такива”, казва 
още томов. Неговата орга-
низация заедно с Федерация 
„Български пациентски фо-
рум” и Българската агенция 
за защита на здравето ще 
се срещнат днес с ръковод-
ството на БЛС, за да поискат 
обяснение от председателя 
на съсловната организация 
д-р Цветан Райчинов. 

Елена Петкова

На една вълна
Константинов  
отхвърли  
диференцираното 
плащане

Здравният министър  
д-р стефан константи-
нов също е против за една 
и съща дейност в болни-

▶

ците да се плаща различно 
според вида на лечебното 
заведение. Това стана яс-
но късно снощи след среща 
на Българския лекарски съ-
юз с министъра. 

Преди дни обаче финан-
совото министерство из-
прати писмо до национал-
ните консултанти, в кое-
то се казва, че лечебните 

▶

заведения у нас ще бъдат 
разделени на три групи - 
университетски, област-
ни, общински и други. 

в него пишеше още, че ед-
ни и същи дейности ще се 
плащат най-евтино в об-
щинските болници, по-скъ-
по с 10% в областните, а 
най-скъпо в университет-
ските.

▶

спорните въпроси между 
синдикати, работодатели, 
НОИ и министъра на труда 
и социалната политика то-
тю Младенов”, консенсусът 

е бил развален на послед-
ната тристранна среща. „В 
последния момент, в остро 
противоречие с постигна-
тото вече в преговорите 

вицепремиерът и минис-
тър на финансите Симеон 
Дянков потвърди намере-
нията си за повишаване 
на осигурителния стаж за 

пенсиониране. Според не-
го това се налага с оглед 
увеличението на осигури-
телната вноска да не е с 
повече от 1.5%”, отбелязват 
синдикатите. След което в 
декларацията се посочва, че 
това обезсмисля изтегляне-
то за преработка на Кодекса 
за социално осигуряване 
от парламента. това стана, 
след като премиерът Бойко 
Борисов обяви повишение 
на осигурителната вноска 
с 3%. 

Заплахи
КНСБ за пореден път за-
плашиха със „синдикални 
и граждански действия с 
непредсказуеми последи-
ци”. Вината за това щели 
да носят финансовият ми-
нистър Симеон Дянков и 
министърът на икономи-
ката трайчо трайков. От 
профсъюза отбелязват, че 
двамата министри противо-
речат на поетия от Борисов 
ангажимент. Междувремен-
но финансовият министър 
Симеон Дянков обясни, че 
няма смисъл реформите 

постоянно да се отлагат, и 
отново настоя увеличава-
нето на стажа и възрастта за 
пенсиониране да започне от 
следващата година.

Действителността 
е друга
Институтът за пазарна ико-
номика публикува изслед-
ване, което показва реална-
та средна възраст, на която 
хората са се пенсионирали. 
За последните три годи-
ни тя е около 56 години 
(възрастта за пенсионира-
не в България в момента 
е 60 години за жените и 
63 за мъжете). Данните на 
ИПИ сочат, че най-рано 
се пенсионират военните, 
служителите в съдебната 
власт и в системата на МВР 
и ДАНС - малко над 50 
години, или иначе казано, 
10 години по-рано. Според 
икономистите, докато не 
се спре тази практика и не 
се отнемат привилегиите 
на определени групи в об-
ществото, не може да има 
истинска реформа.

Филипа Радионова

Не искаме чрез стачки да водим преговори, но когато сме поставени в ъгъла, 
нямаме друга алтернатива. Поведението на министър Дянков ни тласка в тази 
посока, каза и.д. председател на КНСБ Пламен Димитров     
            снимка емилия косТадинова

▶
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Незаконните постройки на 
язовир “Ивайловград”, от-
крити при въздушната ак-
ция на Националната аген-
ция за приходите, накараха 
лично Бойко Борисов да 
изиска оставките на двама 
началници - на Дирекцията 
за национален строителен 
контрол (ДНСК) Иван Си-
мидчиев и на митницата в 
Свиленград Стефан Мара-
шев. Първият вече потвър-
ди, че ще връчи оставката 
си днес. От втория обаче 
все още няма реакция. 

Общо 45 подобни къщи 
на брега на язовира бяха от-
крити по време на въздуш-
ната акция на Националната 
агенция за приходите. За-
почва и бърза процедура за 
разрушаването им, съобщи 
министърът на регионалното 
развитие Росен Плевнелиев. 

Скатаване
Агенция “Митници” съоб-
щи официално, че е старти-
рала проверка по случая, а 
шефът на агенцията Ваньо 
Танов е поискал оставката 
на Стефан Марашев, който 
е собственик на една от 
сочените за незаконни вили 
на язовира. В съобщението 
се посочва, че ако Марашев 
не подаде оставката си, сре-
щу него ще бъде образувано  
дисциплинарно производ-
ство и дисциплинарно дело. 
За да се наложи наказа-
ние при извършено тежко 
дисциплинарно наруше-
ние от страна на държавен 
служител, обаче е нужно 
да се мине по процедура, 

Втора рекордна стойност на инфлацията за тази година
Цените на храните и 
дрехите са се увеличи-
ли най-много

Инфлацията през сеп-
тември се е увеличила с 
0.8% спрямо август, сочат 
данните на Националния 
статистически институт. 
Това е втората най-висока 
стойност за годината, след 
като през април инфлаци-
ята на месечна база беше 
1.1%. Спрямо септември 
миналата година потреби-
телските цени са нараснали 
с 2.5%, а натрупването от 
началото на 2010 г. е 2.7%. 
Според прогнозата на фи-
нансовото министерство до 
края на годината се очаква 
инфлацията да нарасне до 
4.5%. 

Повече за храна,  
по-малко за отдих
Спрямо август най-голямо 
е нарастването на цените на 
хранителни и безалкохолни 

продукти (2.4%), както и 
на облеклото и обувките 
(2.1%). Цените на алкохола 
и цигарите остават непро-
менени, почти няма промя-
на и в цените на поддръжка-
та за жилище, обзавеждане 
и оборудване и  здравеопаз-
ването. За сметка на това с 
5.1% са намалели цените на 
услугите, свързани със сво-
бодно време, развлечения и 
културен отдих.

Рано е
Все още е рано да се ка-
же дали поскъпването е 
следствие от увеличено по-
требление, което би било 
добър сигнал за излизане от 
кризата. Според експертите 
инфлацията от началото на 
годината се дължи предим-
но на външни фактори и 
държавна намеса. Напри-
мер нарастването в цените 
на храните е следствие от 
поскъпването на зърното и 
фуражите на международ-
ните пазари. 

Борисов иска две оставки  
след въздушните акции на НАП

разписана в Закона за мит-
ниците. Шефът на митни-
цата в Свиленград вече е 
уволняван веднъж през 2008 
г., но впоследствие беше 

Шефът на ДНСК ще подаде оставка днес, началникът на 
свиленградската митница засега си трае

възстановен на длъжността 
си. Неговата вила на язовир 
“Ивайловград” мистериозно 
се сдоби с редовен Акт 16 
буквално  часове след обявя-

ването на акцията на НАП.

Търси се нов  
шeф на ДНСК
Плевнелиев добави, че 

веднага ще започне и про-
цедурата по определяне на 
нов шеф на ДНСК, който 
да защитава по-агресивно 
интересите на обществото 
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 Инфлация спрямо същия месец на предходната година
 Инфлация спрямо предходния месец 
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Инфлацията, измерена чрез ИПЦ, по месеци

и държавата. Той ще бъде 
търсен вътре в агенцията 
и няма да е външен човек, 
уточни министърът.

От работата на Иван 
Симидчиев преди време 
имаше оплаквания и от 
екоорганизации, които го 
посочваха като отговорен 
за незаконните строежи на 
комплекса “Златна перла” 
край Варвара и лифтовете 
в Пирин и Рила. 

Акцията  
продължава
Тези 45 строежа са аб-
солютно незаконни и са 
издадени заповеди за пре-
махването им, каза Плев-
нелиев и обеща да започне 
проверка и за наличието на 
незаконни постройки око-
ло другите 50 държавни 
язовира, които се стопа-
нисват от Министерството 
на околната среда и води-
те. Сигнали за наличието 
на такива били получени 
от екоминистъра Нона Ка-
раджова.

“За целта между двете 
министерства ще се сфор-
мира група за проверка”, 
каза Росен Плевнелиев. 

Данъчните продължават 
и проверките за луксоз-
ни имоти с хеликоптер по 
Черноморието. До момента 
набелязаните за проверки 
имоти в София, Пловдив, 
околностите им, както и къ-
щите около язовир “Ивай-
ловград”, са над 200. Само 
на 30 от тях е изяснена 
собствеността.

Ани Коджаиванова

Министър Росен Плевнелиев обеща да започнат проверки за незаконно строителство и около другите 50 
държавни язовира
▶

снимка Емилия костадинова
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Финансовата реформа на 
Брюксел застигна и одиторите
Регулаторите обмис-
лят мерки за разсей-
ване на пазарната 
концентрация в „Чети-
рите големи”

Публичните компании може 
да загубят правото сами 
да избират одитиращите 
ги фирми, става ясно от 
проектодокумент на Евро-
пейската комисия, цитиран 
от Bloomberg. Документът, 
който тепърва предстои да 
се обсъди с представители 
на бизнеса, е подготвен от 
еврокомисаря по вътреш-
ния пазар Мишел Барние. 
Кризата изведе на преден 
план някои слабости в поли-
тиките на големите фирми 
одитори и това трябва да 
се поправи, заяви Барние в 
съобщение до медиите, ци-
тирано от Financial Times. 

Динамика
Трябва да се ограничи опас-
ността от ситуация, при 
която компаниите одитори 
действат според интереси-
те на своите клиенти, а не 
на техните акционери, пи-
ше още изданието. Затова 
правото на избор на одитор 

Европейската комисия 
подготвя строги пра-
вила за дейността, но 
няма да спира дейст-
ващи проекти

Европейската комисия ще 
предложи по-строги пра-
вила за производството 
на нефт и газ в морето, 
които да важат за всички 
страни в съюза, но няма 
да въвежда пълна забрана 
на такива проекти. Това 
стана ясно от изявлението 
на еврокомисаря по енер-
гетиката Гюнтер Йотингер 
вчера.

Целта е да се избегнат 
аварии като тази в Мекси-
канския залив, както и да 
се гарантира, че в случай 
на инцидент компаниите 
ще могат да покрият раз-
ходите по почистването. 
В европейски води има 
около 1000 платформи 
за нефт и газ, но само в 
Норвегия се разрешава 
производството на такава 
голяма дълбочина като 
тази, където работеше 
Deepwater Horizon на BP.

Ограничение
Отпадна 
мораториумът  
в САЩ

Правителството 
на сАЩ отмени 
мораториума върху 
дълбоководното 
производство на нефт и 
газ няколко седмици по-
рано.

Забраната, която 
беше въведена след 
експлозията на 
платформа на BP в 
Мексиканския залив през 
април, трябваше да 
изтече в края на ноември.

От правителството 
обаче са решили, 

▶

▶

▶

че наложените по-
строги изисквания 
ще гарантират 
безопасността и 
значително ще намалят 
риска от нови аварии.

въвеждането на 
мораториума в края 
на май спря работата 
на 33 платформи в 
Мексиканския залив.

Компаниите в сектора 
коментираха, че са 
доволни от решението, 
но предупредиха, че 
макар и отменен, 
мораториумът може 
да продължи да действа 
на практика, ако 
министерството на 
природните ресурси не 
издава разрешителни.

▶

▶

Трябва да се гарантира независимостта на одиторските компании, смята еврокомисарят Мишел Барние
 сниМКи BloomBerg

▶

Производителите на нефт в европейски 
води ще спазват общи изисквания

Компаниите, които произвеждат нефт и газ в морето, ще трябва да имат 
налични средства или застраховка за покриване на разходите при евентуална 
авария

▶

Най-добрите  
практики
„Искаме да гарантираме, 
че в европейска акватория 
няма да се случи бедствие 
като това в Мексиканския 
залив”, каза еврокомиса-
рят по енергетиката Гюн-
тер Йотингер. „Ето защо 
предлагаме най-добрите 

практики, които същест-
вуват в Европа, да станат 
задължителни за целия Ев-
ропейски съюз”, посочи 
той. На пресконференция 
Йотингер обаче отбеляза, 
че не е реалистично да се 
смята, че може да бъдат 
спрени работещите в мо-
мента платформи.

По-строги 
изисквания
Новите правила, които ЕК 
ще предложи през 2011 г., 
ще очертаят определени 
стандарти, на които петрол-
ните компании ще трябва да 
отговарят, за да произвеж-
дат нефт в морето. Сред тях 
са изготвянето на плано-

ве за действие при авария, 
както и мерки са безопас-
ност на самите платформи. 
За да може да работят в 
морето, производителите 
ще трябва да докажат, ще 
разполагат с необходимите 
средства за почистване при 
евентуална авария или имат 
адекватна застраховка, коя-

то да покрие тези разходи. 
Еврокомисарят предлага и 
промяна в правилата, така 
че компаниите да отгова-
рят финансово за причи-
нени екологични щети до 
200 морски мили навътре 
в морето. В момента такава 
санкция се налага до 12 
морски мили. 

изцяло доминиран от 
„Четирите големи” - 
PricewaterHouseCoopers, 
D e l o i t t e ,  K P M G  и 
Ernst&Young. Делът на 
компаниите е около 90%, 
става ясно от доклада на 
ЕК, цитиран от Bloomberg. 
Според WSJ пък 99 от 100-
те най-големи английски 
компании са одитирани от 
някой от четирите гиганта. 

Именно огромната концен-
трация на пазара е едно от 
основните притеснения на 
ЕК, особено след сканда-
ла и последвалия залез на 
Arthur Andersen. Ако някой 
от сегашните лидери пос-
ледва съдбата му, 25% от 
бизнеса няма да успеят да 
публикуват финансовите 
си отчети навреме, твърди 
Барние, цитиран от WSJ. 

Стимули
За да се разсее тази кон-
центрация, се предвиждат 
стимули, насочени към 
включването на малките 
счетоводни къщи. Две от 
обявените мерки са въвеж-
дането на общоевропейски 
регулатор, заменящ сегаш-
ните национални органи, 
и единен паспорт, с който 
фирмите ще имат право да 

оперират във всяка страна 
членка на ЕС. Надигащото 
се внимание към работата 
на одиторите идва две го-
дини след началото на кри-
зата и колапса на редица 
банкови институции. Една 
от критиките на еврокоми-
сарите е, че дружествата не 
са били достатъчно скеп-
тични към финансовото 
състояние на банките. 

може да се прехвърли към 
европейските регулатори. 
Сегашната система на раз-
плащане също ще търпи ре-
визии в посока осигуряване 
на независимостта на оди-
торите, допълни Барние. За 
да внесе повече динамика 
в сектора пък, комисията 
обмисля система, при която 
одитиращите компании ще 
се сменят на ротационен 
принцип. Според предло-
жението всяка публична 
фирма ще е задължена да 
сменя одитора си през оп-
ределен период от време. 
Така ще се повиши и кон-
курентността сред предста-
вителите на европейския 
пазар, прогнозира ЕК. 

Концентрация
В момента секторът е 

Как може 
да е „здра-

вословно” за 
одиторите да 
имат едни и 
същи клиенти в 
продължение на 
десетилетия, а 
за фирмите - да 
плащат на ком-
паниите, които 
ги одитират?

90
▶ процента е делът 
на „Четирите 
големи” одиторски 
фирми на 
европейския пазар

Мишел Барние,
комисар по вътрешния пазар в ЕК



Активност
500 фирми с 
щандове в 
изложението

Около 500 участници 
са наели щандове на 
тазгодишното есенно 
издание на “Стройко 2000”, 
съобщиха от фирмата 
организатор на изложени-
ето. Броят им се е запазил 

▶

на нивата от миналата 
есен, но е намалял спрямо 
предкризисните години, 
когато се движеше около 
700. Тази година изложени-
ето се провежда и на пет, 
вместо обичайните седем 
етажа в НДК.  

Традиционно в “Стройко 
2000” се включват про-
изводители и търговци 
от областта на довър-
шителните работи, 

▶

мебелната промишле-
ност, санитарния фаянс. 
Според мениджъра на 
изложението Жени Нико-
лова добрата новина е, 
че тази година има и нови 
участници. “В години на 
криза и свити продажби 
компаниите все повече 
залагат на рекламата 
и добрата си видимост 
на пазара, което е добра 
тактика”, обобщи тя.
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Над 50% спад на приходите за 
браншове около строителството

С над 50% са намалели в 
кризата оборотите на ком-
паниите от съпътстващите 
строителството браншове. 
Това показа проучване на 
в. “Пари” сред участни-
ци в есенното изложение 
“Стройко 2000”, което се 
провежда в НДК до 19 ок-
томври. Повечето от тях 
определят 2010 г. като най-
лошата сред кризисните го-
дини за бизнеса им.

Бизнеси
“Пикови за нашия бизнес 
бяха годините между 2005 
и 2007. Оттогава насам спа-
дът в оборотите ни е над 
50%”, отчете Александър 
Герджев, търговски дирек-
тор на “Клинкер трейд”. 
Дружеството е представител 
на германската компания 
Agrobuchtal и внася окачени 
фасади, керамика за басейни, 
киселиноусточиви плочи, 
които се ползват за подовете 
на винарни и лаборатории. 
Според Александър Герджев 
спасителни за бизнеса на 
компанията са били полити-
ката за намаляване на цените 
и фактът, че техни материа-
ли се ползват в сегменти от 
строителния пазар, които 
не пострадаха толкова, като 
изграждането на обекти за 
веригите за бързооборотни 
стоки. През последните две 
години обаче дружеството 
е свило маржовете си на 
печалба от обичайните 15-16 
на 4-5%, за да оцелее. 

Спад
Наполовина по-ниски обо-
роти спрямо предкризисна-
та 2008 г. регистрира и дру-
жеството Bittel, специали-
зирано в търговията с теле-
комуникационна, видео- и 
климатична техника, както 
и в офис обзавеждането. 
Според Олга Златкова, екс-
перт продажби в компани-
ята, тази година спадът на 
потреблението се усеща 

Компании 
и пазари
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Търговци и производители се надяват през 2011 г. спадът на 
продажбите им да спре

Резултат
Спад в печалбата 
на “България 
Платиниум Груп” 
Печалбата на “България 
Платиниум Груп” ЕАД се 
понижава с 3.6%, показва 
отчетът на компанията за 
деветмесечието на 2010 г. 
Положителният финансов 
резултат на емитента на 

облигации се свива до 699 
хил. лв., а в края на сеп-
тември 2009 г. беше 725 
хил. лв.
Общите приходи на дру-
жеството са 2.6 млн. 
лв., като се понижават с 
1.9% на годишна база. 
Продажбите за първи-
те девет месеца на тази 
година са малко над 2 
млн. лв., което е спад от 
5.85% спрямо съпоста-

вимия период на 2009 г.
Едноличен собственик 
на капитала на “България 
Платиниум Груп” е Одед 
Лев, показва справка в Тър-
говския регистър. Компа-
нията е емитирала обли-
гации на капиталовия ни 
пазар. 5-годишните книжа 
са за 7 млн. EUR носят 
лихва от 7.3% на година, а 
падежът им е на 12 април 
2012 г.

▶ Тази година “Стройко 2000” се разполага на два етажа по-малко в нДК, но има и нови участници                                        СНимКа емилия КОСТаДиНОВа

по-силно дори спрямо от-
миналата 2009 г. “В нашия 
сектор най-много постра-
даха малките фирми, които 
имаха само един предмет 
на дейност и не успяха да 
компенсират спада в него 
с приходи отдругаде”, каза 
тя. И Златкова посочи като 
спасителни в кризата про-
моциите и отстъпките от 
цените. Такива се оказват 
те и за троянската фирма 
“Стенимакс”, специали-
зирана в производството 
на висок клас мебели по 
поръчка. Според управите-
ля на дружеството Стефан 
Стефанов плановете му са 
да излезе и на външни па-
зари, за да диверсифицира 
рисковете за дейността си. 
Дружеството, чийто оборот 
в кризата също е паднал 
наполовина, отчете като 
най-силна за бизнеса си 

в оборотите им да спре. 
Според Александър Гер-
джев спрямо нивата от 
тази година бизнесът му 
няма накъде повече да се 
свива. На подобно мнение 
са от Bittel, които отчитат 
известно стабилизиране 
на пазара през последните 
месеци и добри продаж-

би на климатична техника 
през лятото. “Реализирахме 
почти изцяло складовите 
си наличности, но те бяха 
по-малко спрямо тези в 
предкризисните години, а 
и да не забравяме сезонния 
фактор”, посочи Олга Зла-
ткова. Тя допълни, че оч-
акванията им от участието 

на есенното изложение са 
да привлекат нови клиенти 
и да промоцират първия 
представителен магазин 
на компанията в София. 
Подобна цел си поставят и 
останалите участници. “Да 
видят, че ни има”, обобщи 
Александър Герджев.

радостина маркова

5
▶ процента е маржът 
на печалба, до който се е 
свил бизнесът на “Клин-
кер трейд”

олга златкова,
 Олга Златкова, експерт продажби 
в Bittel

 “В нашия 
сектор най-

много пострада-
ха малките фир-
ми, които имаха 
само един пред-
мет на дейност

2007 г. Възстановяване на 
обемите ни до нивата тога-
ва обаче очаквам не по-ра-
но от 2012-2013 г., посочи 
Стефан Стефанов. 

прогнозите
И търговци, и произво-
дители се надяват през 
следващата година спадът 
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Пенсионноосигурителни-
те компании се обявиха 
категорично против прех-
върлянето на активи от 
професионалните пенси-
онни фондове (ППФ) по 
сметка в НОИ. „Идеята е 
част от подготвяните от 
правителството промени 
в пенсионната система и е 
по идея на синдикатите”, 
каза Анастас Петров, член 
на УС на Българската асо-
циация на дружествата за 
допълнително пенсионно 
осигуряване (БАДДПО).

аргументи
Сред аргументите за иска-

ното прехвърляне са недос-
татъчните средства, пла-

щани от работодателите, и 
ниската или отрицателна 
доходност от управлението 
на парите.
Според шефовете на пен-
сионните дружества на 
практика държавата се 
опитва да национализи-
ра личните средства на 
осигурените лица. От 
компаниите твърдят, че 
около 15% са подготве-
ни за плащане на пенсии 
от доходност. „Работода-
телите са внасяли внос-
ки според разписаните в 
закона изисквания”, каза 
Васил Велев, председател 
на УС на Асоциацията на 
индустриалния капитал в 
България.

резултати
Според официалната ста-
тистика на Комисията за 
финансов надзор в края на 
юни 2010 г. общите акти-
ви на ППФ са 465.24 млн. 
лв., като се повишават с 
3.5% спрямо края на 2009 
г. Пенсионните фондове 
трябва да започнат да из-
плащат пенсии от тези на 
пари на работещите първа 
и втора категория след 1 
януари 2011 г. 
Фондовете вече са прех-
върлили пари по сметките 
на НОИ дори преди зако-
ново поетия ангажимент, 
заявиха представители 
на компаниите. Според 
Даниела Петкова, главен 

По данни на Комисията за фи-
нансов надзор в професионал-
ните фондове има 465 млн. лв. 
към края на юни 2010 г.

Дефицитът в НОИ може да доведе до 
национализация на пенсионните фондове 

Вноските са плащани 
според изискването  
на закона
Предложението активите 
на професионалните фон-
дове да се прехвърлят в 
НОИ носи опасност, която 
е ясна на всички. Ако по-
добна идея види бял свят, 
ще се ликвидират позиции 
на капиталовия пазар 
за около 250 млн. лв., 
макар и това да стане през 
следващите две години. За 
ситуацията на фондовата 
борса това ще е послед-
ният пирон в ковчега. Не 
само ние като работода-
тели сме против, всички 
участници на капитало-
вия пазар не подкрепят 
подобна мярка, начело, 
разбира се, с пенсионните 
фондове.

Предложението идва от 
синдикатите, като идеята 
е да се подкрепи първият 
стълб на пенсионната сис-

Ако активите 
на ППФ се 

прехвърлят в НОИ, 
това ще е последни-
ят пирон в ковчега 
на борсата

Васил Велев, 
председател на УС на АИКБ

тема за сметка на втория. 
Трябва да се прави точно 
обратното. Работодателите 
са внасяли вноски според 
разписаните в закона. 
Какво значи малко? Има 
определен процент за 
първа и за втора категория 
и тези пари са се внасяли 
редовно.  

изпълнителен директор 
на ПОК „Доверие” АД, 
сумата е над 90 млн. лв., 
а по думите на София 
Христова, изпълнителен 
директор на ПОД „Алианц 
България” АД, цифрата е 
98 млн. лв. 

пирон
Пенсионните фондове като 
участници на капиталовия 
пазар, както и останалите 
професионални инвести-
тори са категорични, че по-
добна мярка ще е пагубна 
за фондовата борса. „Ако 
активите на ППФ се прех-
върлят в НОИ, това ще е 
последния пирон в ковче-
га на борсата”, каза Васил 
Велев. „Около 250 млн. лв. 
от тези средства са в кор-
поративни или ипотечни 
облигации, а други 100 млн. 
лв. са на депозит в бан-
ки”, обяви Анастас Петров. 
„Всеки знае какво ще се 
случи с капиталовия пазар, 
ако започнем да изтегляме 
инвестициите си от него”, 
изтъкват представители на 
бранша.

атанас Христов

+30.90%

2002-2003
+22.98%

2003-2004
+11.03%

2004-2005
+9.67%

2005-2006
+8.43%

2006-2007
+12.48%

2007-2008
-6.28%

2008-2009
-9.09%

30.06.2008-30.06.2010
-3.20%

2001
�� ���

2002
�� ���

+84.80%

2003
��� ���

+51.00%

2004
��� ���

+39.64%

2005
��� ���

+26.13%

2006
��� ���

2007
��� ���

+30.90%

2008
��� ���

2009
��� ���

Н1 2010
��� ���

-10.74%

+22.38%

+3.52%

+24.07%

-10.74%

+22.38%

+3.52%

Резултати 
на професионалните 
пенсионни фондове

Доходност за период 
на годишна база*

* Среднопретеглена доходност на фондовете
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Дефицитът в НОИ може да доведе до 
национализация на пенсионните фондове 

Превели сме в НОИ 
над 90 млн. лв.
Единственото обяснение 
активите на професио-
налните фондове да се 
пренасочат към НОИ е 
да се запълни дефици-
тът на института. В тези 
фондове има 500 млн. 
лв. активи, които, ако се 
приеме това предложение, 
ще спрат да са на хората 
и един вид ще се наци-
онализират. Тези предло-
жения за решения са част 
от цялото и идеята е „има 
едни готови пари, дайте 
да ги вземем”. 
На пресконференция утре 
(бел.ред. - днес) ще пока-
жем точните цифри. 

Над 90 млн. лв. от тези 
фондове са преведени към 
НОИ, като 12 млн. лв. от 
тях са доход от инвести-
ции и са плод на нашия 
труд. Активите, които 
остават, са повече от внос-
ките, които са направени. 

Никой в 
България не 

е готов за пенсия от 
капиталови инвес-
тиции

Държавата не може и един 
лев доходност да направи.

Изказаха се и лъжи, че 
ние не искаме да плащаме 
пенсии. Никой в България 
не е готов за пенсия от 
капиталови инвестиции, 
която е много различна за 
всеки човек. Ако започнем 
да разпродаваме тези акти-
ви, всички знаем както ще 
стане на капиталовия пазар.

Всеки може да 
прецени последиците
Идеята активите на 
професионалните 
фондове да се прехвър-
лят в НОИ не трябва да 
се прави, защото това са 
лични пари. Около 250 
млн. лв. от тези средства 
са в корпоративни или 
ипотечни облигации, а 
други 100 млн. лв. са на 
депозит в банки.  
Всеки може сам да 
прецени какви ще са 
последиците, ако тези 
инвестиции започнат да 
се разпродават.

Пенсионните фондо-
ве със своите 4 млрд. 
лв. активи са значим 
участник на капитало-
вия пазар в България. 
Голяма част от обемите 
и оборота на фондовата 
борса е благодарение на 
нашите сделки. Имаме 
интерес да продължим да 
инвестираме на БФБ, но 

Пенсионните 
фондове със 

своите 4 млрд. лв. 
активи са значим 
участник на капи-
таловия пазар

анастас петров, 
член на УС на Българската асоци-
ация на дружествата за допъл-
нително пенсионно осигуряване 
(БАДДПО)

искаме големи компании, 
с добро корпоративно 
управление и висок 
фрий-флоут.

Необходими са промени 
в регулациите за пен-
сионните фондове и ще 
участваме активно в този 
процес.

Плащаме пенсии 
преди законовия срок
Целта на тази мярка не 
е ясна. Не мога да знам 
какво е обяснението, 
защото никой не ни казва. 
Ако се приеме активите 
на професионалните 
фондове да се прехвър-
лят в НОИ, това само ще 
повреди пенсионната сис-
тема в дългосрочен план. 
Това са лични партиди и 
прехвърлянето им в НОИ 
ще е национализация. 

Целта е в бъдеще да се 
разтовари НОИ от по-
ранното пенсиониране. 
Никъде не чувам мерки 
за преструктурирането на 
разходите в системата. 
На всички ни е ясно, че 
увеличение на вноска-
та от 2% няма да реши 
проблема с дефицита на 
НОИ. Изговориха се мно-
го лъжи, че професионал-
ните фондове не искали 
да изплащат пенсии. Про-

Никъде не 
чувам мерки 

за преструктурира-
нето на разходите в 
системата

София Христова, 
изпълнителен директор  
на ПОД „Алианц България” АД

блемът в случая е, че само 
6-7% от осигурените имат 
внесени всички вноски, 
защото на много хора не 
са им правени. 

Ние вече сме превели 
на НОИ 98 млн. лв., 
от които 16 млн. лв. са 
доходност, преди законо-
вия срок 1 януари 2011 г., 
когато трябва да започнем 
да плащаме пенсиите.

Без законови промени пазарът 
на облигации е обречен
От БАУД предлагат 
решенията за разсроч-
ване да се вземат с 
по-голям кворум

Ако няма законови проме-
ни, пазарът на облигации е 
обречен на бавно умиране. 
Тази позиция изрази Стоян 
Тошев, председател на УС 
на Българската асоциация 
на управляващите дружества 
(БАУД), по време на конфе-
ренцията „Насоки за разви-
тие на капиталовия пазар в 
България - стратегия за въз-
раждане”. По думите му за-
ради кризата инвеститорите 
в облигации са осъзнали, че 
поради неуредици в законите 
дори и обезпечените дългови 
книжа крият голям риск.

предложения
Едното предложение на 
БАУД е да се даде въз-
можност за започване на 
производство по събиране 
на просрочени вземания 
от всеки облигационер. 
„Идеята е всеки кредитор 
или довереникът по еми-
сията да получава заповед 
за незабавно изпълнение 
на вземанията си”, обясни 
Евгений Жишев, секретар 
на БАУД.

Друго предложение е 
решенията за преструкту-
риране и отсрочка на пла-
щанията по емисиите да се 
вземат с по-голямо мнозин-
ство на общите събрания 
на облигационерите. В мо-
мента трябва да присъстват 
50+1% от кредиторите, за 
да може решенията да са 
законни. Според Евгений 
Жишев това се налага, за-
щото това е сериозен про-
блем и обърква плановете 
на дружествата, които спи-
рат да получат плащания за 
известно време.

Управляващите дружества 
предлагат да отпадне огра-
ничението капиталът да се 

увеличава по номинала на 
акцията или по-висока це-
на. „Номиналът на акцията 
е чисто счетоводна и фор-
мална стойност за разлика 
от облигацията” добави 
Стоян Тошев. Сегашното 
изискване не позволява да 
се увеличава капиталът на 
компании, които се търгу-
ват на нива под номинала, 
а такива на БФБ в момента 
не липсват. Тази идея бе-

ше защитена и от бившия 
икономически министър 
Николай Василев, според 
когото това ограничение 
трябва да отпадне поне за 
публичните компании.

идеи
Участниците на капита-
ловия пазар се обедини-
ха около мнението, че за 
съживяването на БФБ са 
необходими нови и значими 

дружества, които да излязат 
на пазара, и приватизация 
на държавни компании през 
борсата. Създаване на дери-
вативен пазар, висок фрий-
флоут, добро корпоративно 
управление и навременно 
разкриване на информация 
може да върнат инвести-
торите на капиталовия ни 
пазар и да го събудят от 
летаргията.

атанас Христов
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Резултати 
на професионалните 
пенсионни фондове

Доходност за период 
на годишна база*

* Среднопретеглена доходност на фондовете

Даниела петкова, 
главен изпълнителен директор 
на ПОК „Доверие” АД

 необходими са нормативни промени при пазара на облигации, каза 
председателят на БаУД Стоян Тошев (вляво)                                                СнимКА БОБи ТОшев

▶



„Фарин” разсрочва 
облигациите си с 3 години
Компанията се задължава да държи печалбата си в съотношение 
110% спрямо разхода за лихви 
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„Зърнени храни България 
- Фарин” АД иска 3 години 
отсрочка за облигационната 
си емисия. Това става ясно 
от допълнителната инфор-
мация към облигационери-
те относно предложения и 
публикуван дневен ред за 
общото събрание на държа-
телите на дълг. Ръководство-
то на компанията предлага 
емисията да бъде удължена 
до 96 месеца вместо първо-
начално предвидените 60 и 
смяна на лихвения процент 
на ценните книжа. В момен-
та лихвата е плаваща, като 
се формира от 6-месечния 
EURIBOR плюс 3.25% на го-
дишна база. Новото предло-
жение е за фиксирана лихва 
от минимум 8% и максимум 
9% годишно. 

плащания
Ако облигационерите 
приемат предложението,  
„Зърнени храни България 
- Фарин” АД ще измени 
и схемата на плащане на 
дължимите главници и лих-
ви. По план на 17 ноем-
ври компанията трябваше 
да изплати 2.5 млн. EUR 
главница и лихви. Вместо 
това обаче тя ще се отчете 
само с 250 хил. EUR. През 
2011 г. пък дружеството ще 
изплати само веднъж глав-
ница - отново 250 хил. EUR. 
Чак в последните години 
от облигационната емисия 
плащанията ще са по-го-
леми. През 2013 и 2014 г. 
„Зърнени храни България - 

„Транс Телеком” на-
мали с 41% цената за 
минута разговор към 
мобилни телефони

WiMAX операторите за-
почват масово сваляне на 
цените към мобилни мре-
жи, показва проучване на 
в. „Пари”. Причината за 
това е намаляването на та-
рифите за терминиране на 
едро, което Комисията за 
регулиране на съобщени-
ята извърши по-рано през 
годината.

Спад
Първи свалиха цените „Транс 
Телеком”. От компанията, 
която е собственост на „Пе-
трол холдинг”, обявиха, че 
клиентите й ще плащат сред-
но по 22 стотинки на мину-
та разговор с GSM, което 
е с до 41% под сегашната 
тарифа. Досега цените на 
разговорите започваха от 35 
ст. на минута. Източници на 
в. „Пари” в „Макс Телеком” 
потвърдиха, че компанията 
също подготвя намаление на 
цените на разговорите към 
мобилни оператори. В мо-

КФН започва провер-
ка на кредитите на 
„Мостстрой”

Държавата дължи около 22 
млн. лв. на контролираното 
„Холдинг Пътища”, каза ми-
нистърът на регионалното 
развитие и благоустройство-
то Росен Плевнелиев. Той 
обаче категорично отрече 
да има задължения към за-
плашеното от фалит друже-
ство „Мостстрой”. Преди 
седмица компанията поиска 
обявяване в несъстоятелност 
заради просрочване на дълг. 
Двете компании, които са 
собственост на бизнесме-
на Васил Божков, са част 
от консорциума, спечелил 
търга за изграждане на по-
следния лот от магистрала 
„Тракия”. Според Плевне-
лиев няма да има проблеми 
със строежа на аутобана, тъй 
като в договора е включена 
клауза за солидарно носене 
на отговорност. „Дори да от-

Държавата дължи 22 млн. лв. 
на „Холдинг Пътища”

паднат една-две компании, 
останалите носят солидар-
но отговорността, а част от 
компаниите, които строят 
лот 4 на „Тракия”, нямат 
абсолютно никакви банкови 
задължения и са в състояние 
да се мобилизират”, каза 
Плевнелиев. 

Междувременно стана 
ясно, че Комисията за фи-
нансов надзор е започнала 
проверка на финансовото 

състояние на двете друже-
ства на Васил Божков. Ше-
фката на комисията Димана 
Ранкова отказа да потвърди 
дали двете компании се 
разследват за укриване на 
данни. „Вече са изпратени 
писма до всички институ-
ции, които имат отношение 
по казуса, и след тяхната 
съпоставка комисията ще 
излезе със становище”, ка-
за тя.                                 

Фарин” АД ще изплаща по 
1.875 млн. EUR. главница. 

Като част от промените 
емитентът ще има право да 
погасява предсрочно част 
или цялата главница на об-
лигационния заем, но не 
по-малко от 5% от непога-
сената главница. Това може 
да се случи при минимум 
тридесетдневно писмено 
предизвестие до доверени-
ка на облигационерите. Ако 
се стигне до такова погася-
ване, то задължително ще 
трябва да се извърши про-
порционално на всички об-
лигации в обращение, като 
„Зърнени храни България 
- Фарин” АД заплати такса 
за предсрочно погасяване в 

размер на 0.5% от сумата.

Финанси
Дружеството се задължава 
чрез своите свързани дру-
жества да обработва всяка 
година собствени или арен-
дувани земи от минимум  
60 000 декара. Въвеждат се 
и нови изисквания за съот-
ношение на финансовите 
коефициенти. Отношението 
на пасивите към активите 
трябва да се държи на ни-
вото от 75%. Покритие на 
лихвите пък трябва да се 
задържа минимум на 110% 
на консолидирана база. Ко-
ефициентът за покритие на 
лихвите се изчислява като 
съотношение на сумата от 

консолидираната печалба от 
обичайна дейност, разделена 
на консолидираните разходи 
за лихви.

активи
Според консолидирания от-
чет на компанията за първо-
то полугодие на тази година 
общите активи на друже-
ството са 61.53 млн. лв. За-
дълженията на „Фарин” са 
41.11 млн. лв., от които 23.5 
млн. лв. са в графата „Задъл-
жения по получени заеми от 
банки и небанкови финан-
сови институции”. Общи-
те приходи на компанията 
за първите шест месеца на 
2010 г. се понижават с 34.8% 
до 6.3 млн. лв., а загубата се 

увеличава със 110% до 635 
хил. лв.

проблемни емисии
В края на септември „Зърне-
ни храни България - Фарин” 
стана поредната компания, 
която поиска преструкту-
риране на облигациите си. 
Сред компаниите с проблеми 
по изплащането на дълго-
вите книжа са „Ален мак”, 
обявеното в несъстоятелност 
„Алу-Пласт”, фондовете за 
имоти „Еларг ФЗЗ” и „Ин-
теркапитал ПД”. „ФеърПлей 
Интернешънъл” АД, „Елана 
холдинг” АД, „Алма Тур БГ” 
АД и „Кристера” АД решиха 
да изкупят обратно дългови-
те си книжа.                        

WiMAX операторите свалят 
цените на разговорите

мента стойността на разгово-
рите е 0.375 лв. По-рано тази 
година дружеството, което 
е собственост на Красимир 
Стойчев, изкупи лиценза и 
на „М-Тел” за развиване на 
WiMAX мрежата си. Справка 
със сайта на третия дейст-
ващ WiMAX оператор у нас 
„Некском” показва, че минута 
разговор с GSM от мрежата 
на компанията струва 46 ст. 
Въведените от КРС регула-
ции предвиждат максимални 
цени на терминиране от 11 
ст. на минута в ненатоварена 
зона и 13 ст. в натоварена 
зона. Това са таксите, които 
операторите плащат помежду 
си за изпълняване на разгово-
ри в мрежите си.

Клиенти
От „Транс Телеком” обявиха, 
че за първите 9 месеца на 
годината клиентите на опе-
ратора са се увеличили със 
76%. „Макс Телеком” също 
отчетоха ръст на потребите-
лите си.                              

▶ минимум 60 хил. дка трябва да бъдат площите, обработвани от „зърнени храни България - Фарин” аД 
според договорките за разрочване на емисията облигации   Снимка БоБи  Тошев

▶Васил Божков                                              Снимка марина ангелова

Дългови книжа
Одобрение

облигационерите на 
„Флорина България” аД се 
съгласиха в края на мина-
лата седмица да разсро-
чат емисията дългови 
книжа на компанията. 
След преструктуриране-
то на дълга производите-
лят на натурални сокове 
ще плати следващата 
вноска по главницата на 
14 декември 2011 г., кога-
то облигационерите ще 
трябва да получат 400 
хил. EUR плюс 131 638 EUR 
лихва. Според новия пога-
сителен план по плащане 
на главницата „Флорина” 
ще може да пропуснe след-
ващите четири плаща-
ния, които са по 160 хил. 
EUR на всеки три месеца. 
компанията обаче ще 
продължи да плаща лихви-
те по дълга си. 

За да се съгласят с 
отсрочката, държате-
лите на дългови книжа 
поискаха дружеството 
да увеличи капитала си 
с 3 млн. EUR, като това 
трябва да стане с парич-
на вноска. До края на 2010 
г. производителят ще 
трябва да направи 2.2 
млн. EUR вноска от иска-
ната сума. останалите 
800 хил. EUR ще трябва 
да се добавят към капи-
тала не по-късно от 31 
декември 2011 г.

▶

▶

▶ Клиентите на WiMAX вече ще плащат по-малко за 
разговори с GSM мрежи



Основният акционер в 
британската банка ще 
запази 18-процентния 
си дял

Британската банка Standard 
Chartered планира да уве-
личи капитала си с около 
3.26 млрд. GBP във връзка с 
подготвяните нови капита-
лови изисквания за трезо-
рите в света. Акционерите 
ще имат възможност да 
запишат по една нова ак-
ция за всеки осем, които 
държат в момента.

Оферта
Standard Chartered предлага 
книжата по 12.80 GBP на 
брой или по 156.82 HKD 
едната за хонконгските си 
инвеститори. Това е с 33% 
по-малко от цената на затва-
ряне във вторник в Лондон 
и 32% от тази в Хонконг, 
казаха от банката. Трезо-
рът реализира над 90% от 
приходите си на пазарите 
в Азия, Африка и Близкия 
изток. Акциите са качени 
за търговия на борсите в 
Лондон, Хонконг и Индия. 
Най-големият акционер в 
банката - сингапурската 
компания Temasek Holdings, 
която държи около 18%, ще 
участва в увеличението.

Базел III
Увеличаването на капитала 
е свързано с въвеждането на 
правилата Базел III. Те ще 
задължат всички междуна-
родни банки да поддържат 
капитал от поне 7% от ак-
тивите си, което е доста 
над действащите в момента 
стандарти. Правилата ще 
започнат да влизат в сила 
поетапно от 2013 г., като 

до 2019 г. трябва да се из-
пълнят крайните изисква-
ния. Според наблюдатели 
регулаторните органи във 
Великобритания най-веро-
ятно ще изтеглят напред 
графика за въвеждане на 
новите критерии, така че 
банките ще разполагат с 
по-малко време да отгово-
рят на условията. Засега от 
големите европейски банки 
само Standard Chartered и 
Deutsche Bank са обявили 
намерения за увеличение на 
капитала заради Базел III.

Резултати
Изчисленията на Standard 
Chartered показват, че ка-
питаловата адекватност 
на банката според новите 
правила ще бъде 10%, ка-
за главният изпълнителен 
директор Питър Сандс. От 
банката отчетоха и много 
добри резултати за третото 
тримесечие на годината, 
макар че не бяха съобщени 
конкретни числа. Трезорът 
успешно контролира раз-
ходите си, а загубите от 
лоши кредити продължават 
да намаляват. Дейността на 
банката се засилва, търгов-
ските обеми вече са почти 
на нивото отпреди кризата.

Няма конкретни  
планове
Standard Chartered засега 
не планира конкретни при-
добивания с приходите от 
увеличението на капита-
ла, обясни Сандс. Наскоро 
банката направи оферта за 
покупката на южноафри-
канската Nedbank Group, 
но HSBC Holdings излезе с 
по-високо предложение и в 
момента се водят прегово-
ри по сделката. 

Standard Chartered вдига капитала си 
с над 3 млрд. GBP заради Базел III

Ниските провизии за 
лоши заеми и полз-
вателите на кредитни 
карти помогнаха за 
растящата печалба

Инвестиционният гигант 
JP Morgan Chase&Co обя-
ви ръст в печалбата от 
23% за третото тримесе-

чие, предаде New York 
Times. Чистият приход 
е скочил до 4.42 млрд. 
USD от 3.58 млрд. USD за 
същия период година по-
рано. С 1.01 USD печалба 
на акция компанията успя 
да надмине както очаква-
нията на анализаторите 
за 0.88 USD, така и мина-
логодишното представя-

не от 0.82 USD. Въпреки 
положителния резултат 
приходите на JP Morgan 
все още са в негативна се-
рия - спад от 15% до 24.3 
млрд. USD срещу 28.8 
млрд. USD през 2009 г.

Провизии
Възстановяването на ги-
ганта се дължи на драс-

тично свиване в прови-
зиите за лоши вземания 
през тримесечието, пише 
NY Times. Благодарение 
на стабилизиращите се 
пазар на труда и недви-
жим сектор компанията е 
заделила с 67% по-малко 
средства - 3.2 млрд. USD 
срещу 9.8 млрд. USD го-
дина по-рано. Спаднал е 

и обемът на замразените 
пари, предназначени за 
покриване на задълже-
нията на ползвателите на 
кредитни карти - поло-
жителна разлика от 1.5 
млрд. USD. Освободените 
средства обаче се компен-
сират от други 2.3 млрд. 
USD, заделени за подси-
гуряването на ипотечни 
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JP Morgan отбеляза добро тримесечие

12.80
▶ GBP или 156.82 HKD за 
хонконгските инвести-
тори е цената, на която 
банката предлага новите 
акции

▶ Главният изпълнителен директор на Crucell Роналд Брус е оптимист за бъдещата 
съвместна работа на компаниите    Снимка BloomBerG

10
▶ процента ще бъде капи-
таловата адекватност 
на Standard Chartered по 
изискванията на Базел III

Критика
Обвинение  
в нарушение

През изминалите 
седмици JP morgan беше 
подложен на критика 
за използването на 
нерегламентирани 
средства при 
процедурите по т. 
нар. модификация на 
ипотеката (foreclosure). 

Според американските 
регулатори банката 
е подправяла 
документите на 
държателите на 
ипотечни заеми, 

▶

▶

срещащи трудности 
при погасяването на 
вноските си, след което 
ги е принуждавала да 
освободят домовете 
си. 

Досега компанията е 
извършила ревизии по 
минали модификационни 
процедури в общо 41 
щата. 

не са установени 
случаи на неправомерно 
отнемане на 
имуществото, обяви 
главният изпълнителен 
директор на JP morgan 
Джейми Даймън. 
Проверките обаче 
продължават.

▶

▶

сделки - 1.3 млрд. USD за 
изкупуване на ипотеки от 
Fannie Mae и Freddie Mac 
и 1 млрд. USD съдебни 
разходи.

Подем
Случаят с JP Morgan е 
пример за това как най-го-
лемите американски бан-
ки започват да се изправят 
след колапса в сектора по 
време на икономическата 
криза. 

Подобреното предста-
вяне се дължи най-вече 
на ниските лихвени про-
центи, наложени от Феде-
ралния резерв, пише NY 
Times. Успехът на предсто-
ящата финансова реформа 
обаче зависи както от все 
още притеснително ни-
ския икономически ръст, 
така и от възможността 
на банките да реализи-
рат по-високи приходи. 
Предстои оповестяването 
на тримесечните резулта-
ти на Citigroup, Bank of 
America, Goldman Sachs, 
Morgan Stanley и Wells 
Fargo. 

▶ Банката засега не пла-
нира конкретни сделки 
с приходите от увели-
чението, каза главният 
изпълнителен директор 
Питър Сандс 
    Снимка BloomBerG
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8400 8382
Калай LME USD/т 26800 26600
Олово LME USD/т 2408 2420
Цинк LME USD/т 2381 2395
Алуминий LME USD/т 2390 2413
Никел LME USD/т 24110 24250
Алуминиева сплав LME USD/т 2222 2220

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1357,7 1358,2
Сребро LME USD/тр.у. 23,5 23,5275
Платина LME USD/тр.у. 1696 1696
Паладий LME USD/тр.у. 586,5 589,7
Родий LME USD/тр.у. 2250 2250

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,59 83,32
Брент ICE USD/б 84,25 84,56
Газьол ICE USD/т 719,5 721,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,716 4,038
Бензин 95 NYMEX USD/т 780 -
Нафта NYMEX USD/т 753 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 264,28
Царевица Yellow CBT USD/т 229,48
Ечемик Feed ASX USD/т 233,06
Памук No.2 NYBOT USD/т 2418,43
Какао  NYBOT USD/т 2877,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4097,22
Соя No.2 ICE USD/т 437,43
Захар White NYSE LIFFE USD/т 690,30

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 14.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

12.10.2010	г.

158,25 157,48 156,71 156,32 154,39 154,39   
12,11 12,05 11,99 11,96 11,81 11,81   
85,23 84,82 84,41 83,99 82,75 82,75   
101,92 101,42 100,93 100,43 98,95 98,95   
770,08 766,34 762,60 758,86 747,65 747,65   
172,79 171,97 171,14 170,32 164,56 164,56   
78,88 78,50 78,13 77,75 75,85 75,85   
154,80 154,06 153,32 152,57 148,85 148,85   
309,74 308,26 306,79 305,31 294,99 294,99   
202,06 201,10 200,14 199,18 192,44 192,44   
238,21 237,08 235,94 234,81 226,87 226,87   
81,69 81,30 80,91 80,52 77,80 77,80   
241,59 240,44 239,29 238,14 230,09 230,09   

до	15.00	ч.	на	12.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.9271 4.9517  5.1242 4.9271 4.8286   -4.32% 15.04% -8.86% -22.85% 21.01.2008
фонд в акции 6.9281 6.9627  7.2052 6.9281 6.7895   -2.20% 13.89% -5.54% -12.61% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1526 10.3049  10.5587 0.0000 0.0000   0.92% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1518    2.1518    -13.66% 28.27% -19.89% -57.29% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.5495    2.5495    -14.29% 24.88% -19.87% -50.84% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3296  11.3239  11.3069 11.3182 11.3182 11.3239 5.42% 0.11% 7.02% 6.37% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7393  10.6859  10.5790 10.6325  0.0000 -0.22% 3.47% -1.71% 3.39% 06.10.2008
фонд в акции 9.9014  9.8521  9.7043 9.7536  0.0000 -4.17% 8.16% -6.75% -0.75% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.5431    13.4090    -0.09% 5.39% -0.85% 6.25% 14.12.2005
фонд в акции 7.9525    7.8738    -6.00% 10.15% -12.50% -4.52% 01.03.2006
фонд в акции 4.7682    4.7210    -19.34% 11.55% -20.13% -16.01% 21.06.2006
фонд в акции 7.6141    7.3923    -6.67% 12.29% -3.94% -10.64% 05.02.2008
фонд в акции 11.3478    11.0173    7.36% 12.84% 8.17% 3.67% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.0922    12.0922    6.59% 0.16% 8.62% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.1537    81.8662  82.1537  -0.94% 1.75% -3.70% -4.58% 20.11.2006
фонд в акции 48.1623    47.9215  48.1623  -7.20% 3.11% -12.83% -13.32% 20.11.2006
фонд в акции 63.6363    63.3181  63.6363  -7.69% 4.68% -7.46% -12.02% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.0715    95.6263    -6.15% 3.31% -7.87% -1.00% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.2811    77.1157    -6.19% 2.30% -7.64% -7.58% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31549    1.31287    5.24% 0.75% 6.67% 5.77% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07395    1.06753    -0.50% 4.22% -2.13% 1.41% 01.12.2005
фонд в акции 0.74325    0.73221    -4.92% 8.64% -9.41% -6.42% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74340    0.73896    1.28% 2.54% 2.49% -10.86% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05041    1.04726    2.39% 0.39% 3.56% 3.33% 07.05.2009

Смесен - балансиран 100.6367    99.6353    -2.53% 6.50% -7.28% 0.03% 07.12.2005
Смесен - балансиран 105.9893    104.9347    -3.89% 5.45% -8.79% 1.16% 06.03.2006
фонд в акции 85.0008    83.7352    -6.16% 9.45% -12.03% -1.77% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 122.8247    122.8247    6.91% 0.53% 7.86% 7.20% 31.10.2007
 93.5840    93.2100    3.66% 2.55% -0.65% -2.47% 01.02.2008
 106.8543  106.7476  106.4274  106.7476   4.23% 0.79% 5.23% 5.20% 01.07.2009 

Смесен - балансиран 4.7055     4.6773     -4.31% 7.50% -8.66%*** 4.67% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9186  0.9140   0.9118  0.9072     -13.68% 13.46% -19.83%*** -6.70% 01.06.2009
             
 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.3190     17.1982     -7.54% 7.55% -11.83% 9.55% 28.09.2004
фонд в акции 10.7452    10.5958     -11.95% 10.46% -17.75% 1.37% 05.01.2006
           
фонд в акции 1.2008     1.1831     -7.32% 11.69% -8.65% 1.88% 10.05.2004
фонд в акции 0.7549     0.7437    8.19% 17.41% 11.28% -7.09% 04.10.2006
фонд в акции 1.0014     0.9866    14.20% 10.26% 9.16% -0.47% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3043  130.1095  129.8498    3.09% 3.24% 4.61% 6.05% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.1618  14.1618  14.0216    -5.89% 8.21% -8.74% 1.82% 17.12.2004
фонд в акции 0.7340  0.7268  0.7196    -2.04% 15.32% -8.77% -7.13% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 794.4217    788.4784    1.86% 5.77% 3.88% -8.54% 09.05.2008
фонд в акции 711.3056    705.9841    0.33% 7.08% 3.30% -11.95% 09.05.2008

фонд в облигаци 11.3814    11.3814    4.71% 1.31% 5.59% 2.79% 30.01.2006
Смесен - балансиран 119.4566    119.4566    -0.47% 5.41% -2.93% 2.09% 30.01.2005
фонд в акции 6.7280    6.7280    -4.48% 10.66% -10.10% -8.08% 30.01.2006
фонд в акции 10.1278    10.1278    0.58% 2.30% 1.02% 0.75% 30.01.2009
           
фонд в акции 8.3593    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5087  0.5062  0.5037    -3.37% 7.28% -6.80% -20.95% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7391  0.7365  0.7339    -0.99% 3.30% -2.16% -10.02% 19.11.2007
Смесен - консервативен 0.9989  0.9974  0.9959    3.57% 1.08% 4.50% -0.09% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
 1.2686  1.2667 1.2648    4.74% 0.22% 6.31% 5.30% 16.03.2006
 1.2902  1.2863 1.2824    5.26% 0.88% 7.08% 5.65% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8679  0.8644 0.8609    -0.18% 3.27% -2.27% -3.13% 16.03.2006
фонд в акции 0.6350  0.6318 0.6286    -5.90% 5.86% -9.72% -9.54% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7184  0.7155 0.7126    -5.88% 4.11% -7.69% -11.79% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 

Фонд на паричен пазар 1.1822   1.1822    3.19% 0.12% 4.13% 3.70% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0266   до 90 дни  над 90 дни  1.21% 3.43% 1.99% 0.32% 12.09.2005
    1.0113  1.0215      

Смесен - балансиран 7.6921   7.6921    -6.36% 10.22% -5.84% -5.52% 01.03.2006
фонд в акции 6.6896   6.6896    -4.58% 9.89% -7.04% -8.33% 01.03.2006
фонд в акции 2.9760   2.9760    6.12% 15.71% 6.70% -29.09% 05.04.2007
фонд в акции 10.5457   10.5457    1.12% 1.78% 1.93% 2.94% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7882 0.7844 0.7824 0.7766 0.7766 0.7805  0.7611 7.03% 12.25% -0.10% -5.59% 22.05.2006
фонд в акции 0.4370 0.4348 0.7824 0.4305 0.4305 0.4327  0.4219 4.74% 15.81% -2.93% -21.66% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.2803  104.9747  104.1913    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 322.0827    321.1179    3.05% 0.40% 4.18% 7.06% 17.11.2003
 13.5067    13.2406    2.59% 2.52% 2.49% 6.14% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2784    11.9172    0.05% 5.28% -1.75% 3.94% 27.12.2005
фонд в акции 8.6431    8.3889    -1.73% 11.23% -6.03% -3.24% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9480    20.9480    3.30% 4.12% 3.31% 1.55% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.7575    6.7237    -0.14% 5.22% -4.94% -10.99% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0038    7.9638    -1.71% 5.13% -5.25% -6.40% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7525    11.7232    8.08% 2.98% 9.52% 5.25% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1815    1.1579    -3.42% 5.08% -4.84% 4.18% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0434    1.0330    -0.95% 3.45% 0.02% 1.83% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	13.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0266	лв. 1.0113	лв. 1.0215	лв.	 1,21	% 	1,99	%

Сентинел	-	Рапид 1,1822	лв. 1,1822	лв. 3,19	% 4,13	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	12	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	13/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,234716 € 1,259410 € 1,228542
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,891953 € 0,909792 € 0,887493

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,859735 € 0,876930 € 0,855436

Цените са валидни за поръчки, подадени на 8/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	14/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,142496 лв. 1,142496 лв. 1,142496  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 14/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38436 -0,00512
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,41579 -0,04881
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,39712 0,00239
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46482 -0,00595
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,10264 -0,01605
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,99277 0,01760
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62299 0,00014
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,21951 -0,01931
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,80565 -0,01627
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,66796 -0,00222
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,15242 0,01044
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,56947 -0,01225
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15050 -0,01506
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71219 -0,01329
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,24987 -0,00260
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 -0,00156
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13119 -0,00355
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,53032 -0,01812
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,40422 -0,00325
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06255 -0,00423
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,22037 -0,01364
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,94583 0,01185
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57258 -0,00321
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,65613 -0,03636
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,11071 -0,00462
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07575 -0,00583
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,68014 -0,03987
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,91649 -0,03229
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,40123 -0,01266
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04230 -0,00415
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1899,07000 -3,65000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 14.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3935 1,3936 1,4001 1,3912
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,88043 0,88058 0,88399 0,87972
ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,99 114,01 114,69 113,74
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3341 1,3344 1,3403 1,3318
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,113 8,1157 8,153 8,1125
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,259 9,2626 9,2856 9,2478
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,398 1,3987 1,4108 1,3974
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4119 1,4124 1,4182 1,4095
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 273,08 273,48 274,61 272,89
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,473 24,49 24,52 24,442
РУСКА РУБЛА RUB 41,9849 42,0131 42,196 41,7777
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9447 3,947 3,9632 3,9443

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 13.10.2010 г.

Piraeus	Funds Цени за дата 12.10.2010 г.

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,1728 6,9112

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6188 0,5963

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,5719 2,5212

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,3636 9,0000

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,0781 9,7825

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3996 10,1947

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

N/A 13.4867 12.2603 8.6304
322.7259 N/A 12.2182 8.6007
324.3339 13.3736 N/A 8.5583
324.3339 13.3736 12.1580 N/A
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Валутните резерви на Китай 
достигнаха рекордно ниво
Стойността на китайския 
валутен резерв в края на 
септември се е покачил 
до рекордните 2.648 трлн. 
USD. Предварителните 
прогнози на анализаторите 
не предвиждаха увелича-
ване над 2.5 трлн. USD. 
С постигнатите резултати 
азиатската държава продъл-
жава да заема първото мяс-
то по притежание на чужда 
валута. Оповестените от 
Китайската народна банка 
резултати доведоха до нови 
обвинения на западните 
търговски партньори, които 
продължават да настояват 
за по-изразително поскъп-
ване на юана. Данните за 
третото тримесечие на тази 
година показват, че през то-
зи период са били добавени 
нови 194 млрд. USD под 
формата на чуждестранна 
валута.

Резкият скок на ре-
зервите се дължи и на 
експорта през септември, 
който по данни на наци-
оналното статистическо 
бюро на Китай е бил 145 
млрд. USD. Това е увели-
чение от 25.1% спрямо 
същия период на 2009 
г. В същото време обаче 
се наблюдава и рекорден 
внос на стойност 128.1 
млрд. USD, което в крайна 
сметка свива положител-
ния търговски баланс на 
страната през септември 
до 16.9 млрд. USD. Това е 
най-ниската стойност за 
последните пет месеца. 
От януари до септември 
търговският излишък е 
стигнал 120.6 млрд. USD, 
което е понижение с 10.5% 
спрямо година по-рано. 
Финансовите резултати на 

На последната 
борсова сесия 
юанът се 
търгуваше за 

6.6643 USD/CNY, 
което е повишение 
от 0.14%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Цвет-
ният 
метал 

добави нови 
60 USD към 
стойността си 
на последната 
борсова сесия. 
Силният интерес 
от страна на 
инвеститорите 
беше в основата 
на поскъпването

Цената на 
златото 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчераш-
ната сесия в Ню 
Йорк достигна 
1371.5 USD/тр. у. 
Поевтиняването 
на долара спрямо 
еврото беше основ-
ната причина за 
вчерашния ръст

По време на 
борсовата 
сесия в сря-

да    измерителят 
добави 133 пункта 
към стойността си. 
Рязкото повиша-
ване на валутните 
резерви на Китай 
поведе и европей-
ските индекси 
нагоре

индекс на деня

2.1
▶ процента се повиши 
германският индекс 
DAX и достигна 6436.74 
пункта

Стока на деня

2.56
▶ процента спечели 
оловото на борсата 
в Лондон  и достигна 
2408 USD/т

Китай накараха финан-
совия министър на САЩ 
Тимъти Гайтнър също да 
критикува Пекин заради 
водената монетарна поли-
тика. Според него огро-
мните резерви от долари, 
с които разполага Китай, 
както и изкуственото под-
държане на евтина местна 
валута водят до изкривя-
ване на международната 
валутна система, което 
пък принуждава развива-
щите се икономики като 
Индия и Бразилия също 
да прибягват до валутни 
манипулации.

Анализаторите бяха 
изненадани и от данните 
на Китайската централна 
банка за отпуснатите кре-
дити. През миналия месец 
банките са отпуснали нови 
кредити на стойност 595.5 
млрд. юана, докато предва-
рителните очаквания бяха 

за не повече от 500 млрд. 
юана. От началото на го-
дината отпуснатите заеми 
са стигнали 6.3 трлн. юана. 
Това означава, че банките 
могат да отпуснат средно 
по 400 млрд. юана на месец 
до края на годината, ако 
правителството иска да по-
стигне предварителната си 
цел да ограничи кредити-
рането до не повече от 7.5 
трлн. юана.

На последната борсова 
сесия юанът се търгуваше 
за 6.6643 USD/CNY, което 
е най-високото му ниво 
за последните 17 години. 
Много важна роля за пос-
къпването на китайската 
валута изиграха спекула-
циите, че премиерът Вън 
Дзябао ще се опита да уго-
ди на западните търговски 
партньори, като позволи 
по-голямо поскъпване на 
юана. 

▶ за периода юли - септември валутните резерви на Китай са нараснали със  
194 млрд. USD снимки bloomberg

Търсенето на петрол ще се увеличава през 2011 г.

На борсата в 
Ню Йорк цена-

та на суровия пе-
трол с доставка през 
ноември се покачи 
до 82.72 USD/б, кое-
то е ръст от 1.29%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ Голямото търсене от страна на Китай ще е  
в основата на ръста при глобалното потребление

Цената на петрола се 
покачи за първи път през 
последните три сесии. На 
борсата в Ню Йорк суро-
вият петрол с доставка 
през ноември се покачи до 
82.72 USD/б, което е ръст 
от 1.29%. При сорта Брент 
за същия период повише-
нието достигна 0.89% до 
84.24 USD/б.

Причината за повишени-
ето е коригираната прог-
ноза на Международната 
енергийна агенция (IEA) 
за глобалното потребле-
ние на петрол. Според 
последните изчисления на 
агенцията през оставащите 
месеци до края на 2010 
г. светът ще се нуждае от 
86.9 млн. барела на ден, 

Азия се възстанови 
от загубите
Борсовите индекси в 
Азия поеха нагоре след 
вчерашното си силно 
понижение. Причината 
за зелената вълна бяха 
икономически данни 
от Китай, Япония и 
Австралия, от които 
стана ясно, че трите 
страни продължават 
да се възстановяват от 
кризата.

Регионалният индекс 
MSCI Asia Pacific отче-
те най-голямото си уве-
личение за последните 
пет сесии, като добави 
0.3% до 129.01 пункта. 
Водещият японски бор-
сов индекс Nikkei 225 
се повиши с 0.2% до 
9403.51 пункта заради 
ръста при поръчките 
за производството на 
машини с 10.1%.

С по-голямо повише-
ние се открои хонконг-
ският  Hang Seng, който 
добави 1.5% до 23 458 
пункта. На борсата 
в Шанхай Shanghai 
Composite завърши с 

Водещият 
японски 

борсов индекс Nik-
kei 225 се повиши 
с 0.2% до 9403.51 
пункта

което е с 300 хил. повече 
в сравнение с предишните 
прогнози. Очаква се също 
през 2011 г. цифрата да 
скочи с 1.3 млн. барела до 
88.2 млн. барела.

Повод за корекцията е 
големият внос на Китай, 
който през септември се 
е увеличил до 23.3 млн. т. 
Очакванията са вносът на 
азиатската страна да се уве-
личава и през следващите 
месеци, който ще елимини-
ра напълно по-слабото по-
требление в САЩ, Япония 
и Германия.

Другият фактор, кой-
то увеличи цената на 
петрола, е второто поредно 
поевтиняване на долара, 
който слезе до 1.3939 
EUR/USD, или спад от 
0.11%.

Допълнително сила на 
цената дадоха и предвари-
телните прогнози на ана-
лизаторите от Bloomberg за 
запасите от бензин в САЩ. 
Според техните изчисления 
натрупаните количества 
през миналата седмица са 
намалели с 1.5 млн. барела 
до 219.9 млн. барела. 

ръст от 0.7% до 2861.36 
пункта, след като вно-
сът на стоки в страната 
отбеляза рекордно 
висока стойност през 
септември.

Добри бяха и 
данните за индекса на 
потребителското доверие 
в Австралия, който се 
увеличи силно през 
октомври. Те помогнаха 
на S&P/ASX 200 да 
нарасне с 0.8%, но в 
крайна сметка приключи 
търговията без промяна 
заради разпродажби 
в енергийния и 
телекомуникационния 
сектор. 

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg
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Всяка година тя дава 
по 9 млн. USD, за да 
отличи постиженията 
в шест сфери

Промените във валутни-
те курсове засягат не само  
дейностите на компаниите 
и оценката на държавните 
дългове, но може да се из-
ползват и за генериране на 
печалби и загуби. Именно 
за да се предпазят от загу-
би, свързани с обезценката 
на една или друга валута, 
дори 100-годишната швед-
ска едноименна фондация, 
която раздава престижните 
Нобелови награди, използва 
различни инвестиционни 
стратегии. Всяка година 
през октомври фондацията 
раздава Нобелови награди 
в шест категории (за физи-
ка, химия, медицина, мир, 
литература и икономика) за 
общо 9 млн. USD, или 60 
млн. шведски крони. Въпре-
ки това обаче, тъй като тя 
няма друга дейност, парите, 
оставени от основателя й 
Алфред Нобел, трябва да се 
управляват добре. 

Стратегията е  
важна
„Трябва да се предпазим 
(да хеджираме), в противен 
случай възвръщаемостта 
ни напълно може да бъде 
заличена именно от голе-
мите валутни флуктуации”, 
коментира изпълнителният 
директор на фондацията 
„Нобел” Майкъл Солман 
пред Bloomberg. „Ние има-
ме дългосрочна визия и 
целта ни е фондът да съ-
ществува през следващите 
100 и дори 1000 години”, 
добавя той. 

И фондацията „Нобел” се предпазва от валутния риск

 Благодарение на поскъпването на американския долар фондацията е реализирала много добра печалба  ▶

Пекин отново  
е в играта
Заради политиката на Ки-
тай да обезценява юана, за 
да може стоките, произве-
дени в страната, да са по-
конкурентни в глобален 
мащаб, световните лидери 
непрекъснато негодуват от 
този факт. 

Преди дни финансовият 
министър на САЩ Тимъ-
ти Гайтнър в един глас с 
президента на Европейска-
та централна банка Жан-
Клод Трише казаха на Пе-
кин да спре да поддържа 

изкуствено юана нисък и 
да го оставят свободно да 
поскъпне.

В същото време пък Ки-
тай и някои други възник-
ващи икономики отвърна-
ха на критиката, като зая-
виха, че САЩ поддържат 
рекордно ниски лихви. 

Именно тази валутна 
война САЩ и Китай ка-
ра много инвеститори да 
предприемат стратегии за 
предпазване от валутния 
риск, в това число и фон-
дация „Нобел”.

„Още преди години ни 

посъветваха да се пред-
пазим от промените във 
валутните курсове и това 
беше добре за нас”, уточ-
нява Солман. По думите 
му тогава благодарение 
на поскъпването на аме-
риканския долар фонда-
цията е реализирала много 
добра печалба. И когато 
изведнъж получиш пари 
от въздуха, трябва да се 
замислиш дали това може 
да продължи, казва още 
директорът на фондация 
„Нобел”. 

Миналата година фонда-

цията решила да хеджира 
част от активите, които 
има, в резултат на което е 
спечелила 50.9 млн. швед-
ски крони. 

И докато борсите по све-
та се сгромолясват, фонда-
цията е успяла да генерира 
14.4% възвръщаемост на 
активите си, а за периода 
2005-2009 г. е изкарала 
4.6% доходност от вложе-
нията си в акции.

Най-много пари фонда-
цията е вложила на аме-
риканските борси - 24% 
от всички активи, следват 

европейските с 13%. Ед-
на пета от активите й са 
вложени в хедж фондове 
и частни фондове. Инвес-
тициите се управляват от 
борда на директорите на 
фондацията. 

Общо 9 души взимат 
решение къде да се вла-
гат парите. По думите 
на Солман целта на тези 
вложения е да се запази 
финансовата стабилност 
на фондацията „Нобел” и 
да се постигне около 6% 
възвръщаемост на инвес-
тициите. 

Факти
Кой е 
създателят на 
фондацията   

Фондацията „Нобел” 
е създадена през 1900 г. 
в Стокхолм от химика 
Алфред Нобел. Именно 
той е измислил динами-
та. Нобел притежавал 
и много добър усет за 
бизнес. Наследил е от 
баща си 93 фабрики за 
динамит. 

Преди да си отиде, 
той решава да направи 
фондация, която всяка 
година да отличава по-
стиженията в областта 
на физиката, химията, 
медицината, мира, лите-
ратурата. 

Наградата по иконо-
мика се дава по-късно по 
предложение на Швед-
ската централна банка. 
Всяка награда включва 10 
млн. шведски крони (око-
ло 1.5 млн. USD), диплом и 
златен медал.

▶

▶

▶

ИНСТИТУТЪТ ЗА ПАЗАРНА ИКОНОМИКА (ИПИ)

обявява конкурс за старши икономист

Изисквания
• Висше икономическо образование (минимум магистър); Специално-

сти - макроикономика, финанси, банково дело, международни икономиче-
ски отношения, иконометрия, статистика, приложна математика

• Минимум 3 години опит в областта на икономическите анализи/
прогнози

• Много добро познаване на българската икономика
• Много добро познаване на икон. теория и възможности за практиче-

ско приложение на статистически и иконометрични техники
• Много добро ниво на владеене на английски език писмено и говоримо
Наличието на публикации ще се разглежда като предимство.

Срок и документи за кандидатстване
Ако това предложение Ви интересува, моля изпратете автобиогра-

фия и мотивационно писмо на български език само по ел. поща до 24 ок-
томври 2010 на:  dominika@ime.bg.

Заместник-председателят на КФН, одобри изменения и допъл-
нения в чл.5 на Правилниците  за организацията и дейността 
на управляваните от “Пенсионноосигурителен институт” АД 
фондове за допълнително пенсионно осигуряване.

На 18.10.2010 г., ще се проведе обществено обсъждане на подробен 
устройствен план за обект АМ „Струма” - Лот 1 от км. 305+220 до 
км. 322+000, както следва:
09.00 часа в сградата на кметство с. Делян, община Дупница
11.00 часа в сградата на кметство на с. Тополница, община Дупница

13.00 часа в сградата на кметство на с. Дяково, община Дупница
15.00 часа в сградата на кметство на с. Блатино, община Дупница

СПЕЦИАЛИЗИРАН НАУЧЕН СЪВЕТ ПО АРХИТЕКТУРА ПРИ ВАК

Ви кани до присъствате на 02.11.2010 г. от 16:15 ч. в зала 316 на
Архитектурния факултет при УАСГ на:

ПУБЛИЧНА ЗАЩИТА
На дисертационния труд на архитект

ХАММУД ЗЕЛЛУМ от Алжирска народно-демократична Република
На тема: „Структуриране на големите градове в контекста 

на устойчивото развитие. Управление на сеизмичния риск 
/случаят на град Алжир/”

За присъждане на образователната и научна степен
„ДОКТОР”

Научен ръководител: доц.  д-р арх. Елена Димитрова
Официални рецензенти: проф.д-р арх. Константин Бояджиев
 доц. арх. Йордан Търсанков

Русия няма да участва 
във валутните войни
Централната банка 
се противопостави 
на умишлената 
обезценка на валутата

Централната банка на Ру-
сия няма да участва във 
валутните войни, за кои-
то от началото на октом-
ври започнаха да говорят 
повечето икономисти в 
света. Това каза първият 
заместник-председател на 
банката Алексей Улюка-
ев. От години ЕС и САЩ 
критикуват Китай за за-
нижения курс на юана. 
През последните седмици 
натискът върху Пекин се 
увеличи значително. По 
думите на Улюкаев това 
е игра с отрицателен ре-
зултат, в която не може да 
се спечели, но може да се 
загуби глобално. 

изкуствени
Пръв за „война на валути-
те” заговори министърът 
на финансите на Брази-
лия. Гидо Мантега описа 
с този израз ситуацията 
на световните пазари. По 
думите му повечето стра-
ни се опитват изкустве-
но да понижат курса на 
собствената си валута, за 

да получат преимущество 
във външната търговия. 
Войната на валутите беше 
и основна тема на срещата 
на ръководителите на цен-
тралните банки и минис-
терствата на финансите на 
големите страни в света, 
също и на срещата и на 
МВФ през уикенда. 

Отново в играта
Междувременно много 
страни продължават ин-
тервенциите за снижаване 
на курса на собствената 
валута. Освен Китай в 
играта влязоха Япония и 
Южна Корея. В Русия цен-
тралната банка няма да 
допусне рязко укрепване 
или отслабване на рубла-
та, вземайки участие във 
валутната търговия.

Слухове
В началото на октомври на 
пазарите плъзна слух, че 
руската централна банка 
интервенира на пазари-
те, за да обезцени рубла-
та. Само преди седмица 
банката прогнозира, че в 
краткосрочен период руб-
лата по-скоро ще поскъп-
ва, отколкото да поевти-
нява. Точно обратното на 
появилите се слухове. 
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Приключението е водещият 
фактор при избора на 
специализиран вид туризъм

379 
▶ EUR е средният разход 
на чужденците за специ-
ализиран вид туризъм в 
България 

СРЕДНА ПРОДЪЛЖИТЕЛНОСТ НА ПРЕСТОЯ, БРОЙ НОЩИ

СРЕДЕН РАЗХОД НА ЧОВЕК НА ДЕН, В EUR

СРЕДЕН РАЗХОД НА ЧОВЕК ЗА ЦЯЛАТА ПОЧИВКА, В EUR

ДЯЛ НА ПОЛЗВАЛИТЕ ПАКЕТ, В %

ОСНОВНИ ИЗВОДИ

Оценката на 
чужденците  
Топместата  
за почивка  

за културен  
туризъм 
▶

 Несебър, Пловдив, София, 
Варна, Рилски манастир, 
Велико Търново 

за SPA/балнео 
Огняново, Велинград, 
Златни пясъци, Девин, 
Баня, Сандански

▶

 за екотуризъм 
Банско, Долен, Лещен, 
Бачково, Белица, Коваче-
вица

 за селски тури-
зъм  Долен, Ковачеви-
ца, Добринище, Лещен, 
Бачково 

▶

▶

Какво мога да правя там? 
Има ли нещо, което не 
съм виждал или не съм 
опитвал? Такива въпроси 
си задават хората, когато 
избират държавата, в ко-
ято да изкарат почивката 
си. И най-важното за тях 
е да имат усещането, че 
ще могат да преживеят 
някакво приключение. 

Това показват резулта-
тите от проучване сред 
9000 чуждестранни посе-
тители, дошли в България 
заради специализираните 
видове туризъм - от посе-
щения на културни забе-
лежителности до ваканция 
на село или в SPA хотел. 
То е било проведено от 
април до юли тази година 
от консорциум “Синеста” 
и е част от европроект 
на Министерството на 
икономиката, енергети-
ката и туризма, свързан с 
маркетинга на туризма в 
България. 

С други думи, практи-
ческият извод от проуч-
ването е - всяка оферта за 
почивка трябва да носи 
елемент на приключен-
ски туризъм, ако искаме в 
страната да дойдат повече 
туристи.
 
Природа и ниски 
цени
Природата, усещането за 
специално изживяване, 
цените, достъпността на 
обектите и допълнител-
ните туристически услуги 
са най-важните неща за 
чуждестранните туристи. 
България обаче не мо-
же да им осигури всички 
тези неща. Това, с което 
страната ги спечелва, са 
природата и ниските цени, 
но в същото време чужде-
нците са силно разочаро-
вани от инфраструктурата 
и мръсотията. 

Така че, ако сте хотелиер 
или туроператор, акцен-
тирайте в офертата си на 
това, че в района приро-
дата е красива, че тури-
стите могат да очакват 
специални изживявания, 
като например разходки 
до любопитни забележи-
телности или екстремни 
спортове и не на последно 
място - могат да получат 
допълнителни услуги. 

Естествено за туристи, 

които търсят културен ту-
ризъм, забележителности-
те са най-важни, за SPA 
туристите от най-голямо 
значение са ниските цени, 
а за еко- и селския тури-
зъм с най-голямо значение 
е природата.

Питай туроператор 
или google
Без значение за какъв вид 
туризъм става въпрос, 
чужденците се обръщат 
на първо място към мес-
тен туроператор, показва 
проучването на “Синес-
та”. В половината от слу-
чаите това е основният им 
източник на информация. 

На второ място остава 
интернет, най-вече при 
търсещите оферти за еко- 
и културен туризъм. Ко-
гато се избира почивка 
сред природата или на 
село, с важно значение 
се оказват и рекламните 
брошури. Най-активни в 
търсене на информация 
са екотуристите, докато 
тези, които отиват някъде 
заради SPA процедурите, 
правят избора си с най-
малко проучвания.

Културата ни  
е скъпа
Средната продължител-
ност на престоя на чуж-
дестранните туристи е 6 
нощувки, средният раз-
ход на човек е 67 EUR, а 
за цялата почивка - 379 
EUR. Най-дълъг се оказ-
ва престоят на туристите 
от Русия - 8.5 нощувки, 
а най-кратък е този на 
посетителите от балкан-
ските държави - 3.8 но-
щувки. Любопитно е, че 
най-големите разходи се 
правят по време на почив-
ки, свързани с културен 
туризъм. Средният разход 
на човек е 80 EUR, а за 
цялата почивка - около 
458 EUR (вж. графиката). 
Това обаче не означава ав-
томатично, че най-много 
приходи идват точно от 
този вид туризъм. По нео-
фициални данни делът му 
е около 10-12%, а заради 
кризата се свива допъл-
нително. Около 10% има 
и SPA и балнеотуризмът, 
докато еко- и селският е 
максимум до 2-3%. 

“Културният туризъм е 
потенциално най-пече-
лившият туризъм и ако се 
използва правилно, той 
може да носи значителни 
приходи”, коментира за в. 
“Пари” Стоян Михайлов, 
управляващ директор на 
“Синовейт”, която е част 
от консорциума “Синес-
та”. 

Всъщност България все 

още няма “класически” 
оферти само за културен 
туризъм и обикновено той 
се практикува инцидент-
но. Често се случва така, 
че българските културни 
забележителности се от-
криват случайно покрай 
тези в съседните държави. 
За сметка на това обаче 
активно се поставя акцент 
върху възможностите за 
SPA и баленотуризъм, ко-
ето може би не е чак тол-
кова лошо, тъй като той е 
на второ място по приходи 
в секцията “алтернати-
вен туризъм”. От друга 
страна, за разлика от кул-
турния туризъм, за който 
липсва инфраструктура 
и информация, за SPA и 
балнеотуризма има срав-
нително добра база. 

Къде  
сме ние
По принцип чужденците 
избират къде ще почиват 
и пристъпват към покуп-
ка на туристически па-
кет още 2-3 месеца преди 
пътуването. Обикновено 
те се обръщат към туро-
ператор и рядко правят 
резервациите сами или 
без каквито и да е пред-
варителни уговорки с хо-
телиер. Тази тенденция е 
най-силно изразена при 
екотуризма, където око-
ло 60% от резервациите 
са през туроператор, и е 
най-слаба при културния 
туризъм, при който 37% 
от анкетираните казват, че 
са купили туристически 
пакет.  

В състезанието за избора 
на туристите наред с Бъл-
гария участват още някол-
ко дестинации. За всички 
видове специализиран 
туризъм страната се със-
тезава със съседните Гър-
ция, Турция и Румъния. 
За културен, SPA, балнео- 
и екотуризъм най-голям 
конкурент е Испания. За 
SPA/балнео и културен 
туризъм състезанието е с 
Италия, за еко- и селски 
- с Австрия, а със Сърбия 
конкуренцията е в облас-
тта на селския туризъм. А 
победителят е явно е този, 
който предлага най-много 
приключения на най-ат-
рактивни цени. Понякога 
това е България. Страната 
ни все още е най-попу-
лярна с възможностите 
за почивка на море или за 
ски. Но според експертите 
най-добрата стратегия е 
да използваме морето и 
ските като “ракета носи-
тел”, за да развиваме и 
алтернативните форми на 
туризъм. 

Дарина Черкезова
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Европейската комисия (ЕК) 
е склонна да даде втори 
шанс за 12 проблемни про-
екта по програма ИСПА, 
по които европейското фи-
нансиране е на стойност 
от около 433.5 млн. EUR. 
Това става ясно от справка 
на Генерална дирекция “Ре-
гионална политика” в ЕК за 
в. “Пари”. 

Зелена светлина
Към момента от Брюксел 
имат положителна нагла-
са да се удължи срокът за 
изпълнение на 9 проекта 
по ИСПА, по които ев-
ропейското финансиране 
възлиза на 247 млн. EUR. 
Отделно ще бъде разреше-
но 3 проекта с европейско 
финансиране от 186.5 млн. 
да се финансират за сметка 
на две оперативни програ-
ми - “Транспорт” (ОПТ) и 
“Околна среда” (ОПОС). 

Изпълнението на проекти-
те в секторите “Транспорт” 
и “Околна среда” е значи-
телно забавено, отчитат от 
ЕК. Нетните плащания от 
Кохезионния фонд са малко 
под 43% от общата сума 
на безвъзмездната помощ, 
предвидена за България в 
размер на 880 млн. EUR. 
На този етап обаче все още 
е рано да се каже каква 
сума може да бъде изгубе-
на към края на годината, 
когато приключва и срокът 
на предприсъединителната 
програма, коментират от 
ЕК.

“Спасените” проекти
Към момента от Еврокоми-
сията са склонни да удъл-
жат срока за изпълнение 
с една година за общо 8 
проектопредложения в сек-
тор “Околна среда”. Става 
въпрос за 6 проекта, които 
са били одобрени след 2004 
г., и два, които са одобрени 
от ЕК през 2003 г. Общата 
сума, която от ЕК изчисля-
ват, че ще бъде алокирана 
по тях до края на 2011 г., е 
около 177 млн. EUR. 
Деветият от спасените про-
екти е в транспортния сек-
тор. Става въпрос за “Дунав 
мост 2”, за който още преди 
време имаше положителни 
нагласи да се даде съгласие 
да се изпълнява до 2014 г. 

Еврокомисията ще помага да 
спасим 434 млн. EUR по ИСПА 

Образование 
237 хил. лв.
за обучение 
на общинари
Общо 80 експерти от 
22 общини получи-
ха удостоверение за 
управление на евро-
пейски проекти. Най-
голям интерес са про-
явили общините Пле-

вен и Долни чифлик, 
които са обучили 
екипи за разработва-
не и управление на 
европейски проекти 
от съответно 12 и 10 
свои служители.
Обучението на общи-
нарите е в рамките 
на договор по про-
ект, финансиран по 
Оперативна програма 
“Техническа помощ”, 

който е на обща стой-
ност от 237 360 лв. 
Част от него е и раз-
работването и внед-
ряването на инфор-
мационна система за 
дистанционно обуче-
ние. Тя ще позволи на 
експертите да се обу-
чават в удобно за тях 
време и сами да изби-
рат интензивността на 
заниманията си. 

европари

От Брюксел са склонни да удължат срока на 9 проекта и да 
разрешат 3 да бъдат изпълнени с пари от оперативните програми

Българската част от моста е 
на стойност 70 млн. EUR. 
Всъщност от Министер-
ството на околната среда и 
водите (МОСВ) се надяваха 
да получат разрешение за 
още два проекта. На прак-
тика няма да бъде удовлет-
ворена молбата им само по 
отношение водния цикъл на 
Шумен за 30.1 млн. EUR и 
на интегрирания проект за 
водния цикъл на Балчик за 
21.6 млн. EUR, при които 
усвояването е съответно 38 
и 65%. 

от една към друга 
програма
За да се реализират про-
блемните проекти, освен 
удължаване на срока за из-
пълнението им спасителен 
вариант е и пренасочването 
към оперативни програми. 
Към ОПОС се предвижда 
да бъдат прехвърлени 2 
проекта - за подобряване 
на водния цикъл на Шумен 
и регионалния център за 

Справка
“Спасените”  
проекти 

проекти, за които еК е 
склонна да удължи изпъл-
нението им до 2011 г.:

Интегриран проект за 
водния сектор на София - 
58.5 млн. EUR

Изграждане на серо-
очистващи инсталации 
на блоковете 5 и 6 на ТЕЦ 
“Марица Изток 2” - 72.3 млн. 
EUR

Интегриран проект за 

▶

▶

▶

▶

водния сектор в Кюстен-
дил - 21.2 млн. EUR

Интегриран проект за 
водния цикъл на Сливен - 
21.2 млн. EUR

Техническа помощ за под-
готовка на проекти в сек-
тор “Околна среда” - 18.9 
млн. EUR

Техническа помощ за 
институционално укреп-
ване и подготовка на про-
екти по програма ИСПА и 
Кохезионния фонд в облас-
тта на сектор “Води и 
отпадъци в България” - 15.9 
млн. EUR 

▶

▶

▶

Интегриран воден про-
ект за управление на 
водния цикъл на Варна - 25.4 
млн. EUR

Интегриран проект за 
управление на водите на 
Смолян - 24.5 млн. EUR

проекти, за които еК е 
склонна да удължи изпъл-
нението им до 2012 г.:

“Дунав мост 2” - 226 млн. 
EUR

проекти, за които еК 
е склонна да прехвърли 
изпълнението им към 
оперативна програма 
“околна среда”:

▶

▶

▶

▶

▶

 Регионален център за 
управление на отпадъци 
Кърджали - 14.6 млн. EUR

 Проект за подобряване 
на водния цикъл на Шумен 
- 30.1 млн. EUR

проекти, за които еК 
е склонна да прехвърли 
изпълнението им към 
оперативна програма 
“Транспорт”:

 Реконструкция и елек-
трификация на жп линия-
та Пловдив - Свиленград 
- 340 млн. EUR

*Посочени са общите стойности 
на проектите.

▶

▶

▶

▶

регионалният център за управление на отпадъци в Кърджали е един от проблемните проекти по програма иСпа, но еврокомисията ще 
разреши финансирането му да бъде прехвърлено към оперативна програма “околна среда”
▶

управление на отпадъци в 
Кърджали. Изчисленията 
към момента показват, че 
за да бъдат изпълнени, ще 
са нужни 33.5 млн. EUR. 
Основният проблем с про-
екта в Шумен е свързан с 
пречиствателната станция, 
за която е прекратен дого-
ворът с изпълнителя през 
март тази година. По про-

екта в Кърджали са извър-
шени само около 20% от 
предвидените дейности.   
Третият проект, на кой-
то се дава втори живот, е 
в сферата на транспорта 
- “Реконструкция и елек-
трификация на жп линията 
Пловдив - Свиленград”, по 
който по линия на ИСПА 
са предвидени 153 млн. 

EUR. “Очакваме, че до 
края на 2010 г. ще бъде 
изграден участъкът между 
Пловдив и Димитровград. 
Това ще даде базата за 
разделянето на проекта”, 
казват от ЕК. Ако това 
се случи, проектът ще се 
приключи с пари от Опе-
ративна програма “Транс-
порт”. От Еврокомисията 

са склонни да подкрепят 
изпълнението му с евро-
пейско финансиране, тъй 
като завършването му е 
важно за изграждането на 
жп връзка от Пловдив до 
турската граница, което 
пък е от стратегическа 
важност за България, а и 
за цяла Европа.  

Дарина Черкезова
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Сливен - жертва на лошо управляван 
европроект за ВиК системата
 “Разкопки” в Града 
на стоте войводи ще 
има поне до 2012 г.
 
Повече от година центъ-
рът на Сливен е разкопан. 
Някои от основните бу-
леварди са набраздени от 
ровове. На места изкопите 
вече са зарити, но все още 
нямат асфалтово покри-
тие. Тук-там има и отворе-
ни шахти. Шофьорите вече 
са свикнали и минават по 
тротоарите, да му мислят 
пешеходците, казват жи-
тели на града. За местните 
калта и мръсотията вече 
са ежедневие. За гостите 
на Сливен това вече не е 
Градът на стоте войводи, 
а на стоте дупки. И всичко 
се случва заради един уж 
стандартен ремонт на ВиК 
системата, финансиран с 
пари от ЕС.

Как се стигна дотук
Всъщност историята за-
почва обещаващо. В края 
на 2005 г. ЕК одобрява 
проекта за изграждането 
на т.нар. интегриран во-
ден цикъл на Сливен. Той 
включва реконструкцията 
на пречиствателната стан-
ция и подобряването на 
ВиК системата на града. 
За изпълнението на тези 
дейности са предвидени 
21.2 млн. EUR, като те са 
осигурени по линия на 
предприсъединителната 
програма ИСПА. Това, че 
има пари обаче, не е дос-
татъчно. Изпълнението на 
проекта се забавя с около 
3.5 години заради изборa 
на изпълнител за строи-
телните дейности. 

проблеми за милиони
Работата по пречиствател-
ната станция е “добрата” 
част от проекта, тъй като 
тя вече е приключена на-
половина и закъснението е 
само с около 2.5 месеца по 
данни на Министерството 
на околната среда и води-
те (МОСВ). Обещанията 
или по-скоро надеждите 
на служителите от екоми-
нистерството са станцията 
да бъде реконструирана до 
началото на 2011 г. 

ВиК системата на гра-
да обаче е най-проблем-
ната част. За съжаление 
на сегашните и бившите 
управляващи тя е и най-
видимата по отношение 
на крайните резултати от 
усвояването на европей-
ските средства. 

Работата, свързана с по-
добряването на ВиК систе-
мата, условно е разделена 
на две, тъй като изгражда-
нето и реконструкцията на 
канализацията се финан-
сират от програма ИСПА, 
а това на водопроводите е 
за сметка на Оперативна 
програма “Околна среда” 
(ОПОС). 

Оказва се, че проек-
тът толкова изостава във 
времето, че част от него 
се пренасочва към опе-
ративната програма и за 
целта са отпуснати други, 

допълнителни 22.5 млн. 
EUR. 

Едва в края на юни 2009 
г. е сключен договор с 
фирмата изпълнител - 
ДЗЗД “Хидросистеми”. 
Десет месеца по-късно 
обаче от общинската упра-
ва прекратяват договора с 
гръм и трясък и обвиняват 
строителната компания в 
измами. Едно от обвине-
нията например е, че стро-
ителят е искал да му бъде 
заплатено за участъци от 
ВиК мрежата, по които 
дори не е работил. От об-
щината подават сигнали 
срещу “Хидросистеми” 
не само в МОСВ, но и в 
прокуратурата. Изпълни-
телят пък завежда дело 
в Арбитражния съд към 
Българската търговско-
промишлена палата.

Резултатът - за близо 
десет месеца са подме-
нени около 6 км тръби от 
ВиК мрежата на Сливен 
по данни от проверките 
на МОСВ. За сравнение 
целият проект включва 
реконструкция и разшире-
ние на общо 24 км. Жите-
лите на Сливен получават 
бонус - разкопани улици и 
замразено строителство.

и какво  
правим сега
Предстои избор на нов 
изпълнител. От община 
Сливен избират подход, 
който не се прилага често 
в България - да обявят 
обществена поръчка за 
рамково споразумение за 
строителни дейности за 
периода 2010-2014 г. То е 
на обща прогнозна стой-

ност от около 177 млн. лв., 
като сумата е заложена за 
всички строително-мон-
тажни работи до 2014 г., 
включително и ВиК про-
екта на Сливен. Особе-
ност на процедурата е, че 
тя е разделена на 4 лота, 
като по всеки от тях ще 
бъде избрана шортлиста с 
няколко фирми с най-до-
бри оферти. Впоследствие 
за всяка отделна дейност 
само тези компании ще 
имат право да се конкури-
рат помежду си за възла-
гане на дадена строителна 
дейност. 

Според експерти това 
ограничава конкурен-
цията и процедурата не 
е най-добрият вариант. 
“Процедурата е предвиде-
на в закона. Тя е нормална 
практика по света и се 
прилага често, тъй като 
позволява по-облекчено 
възлагане на договорите. 
Освен това се пести вре-
ме, което в нашия случай 
е важно, тъй като срокът 
на програмата изтича”, 
коментира за в. “Пари” 
Елеонора Христова, гла-
вен юрисконсулт в общи-
на Сливен. 

в ръцете  
на юристите
Срещу подхода обаче се 
възпротивяват две ком-
пании - отхвърленото по-
рано дружество “Хидро-
системи” и “Холдинг Пъ-
тища”. От КЗК се произ-
насят, че процедурата е с 
голям обществен интерес 
и не налагат временното й 
спиране, но пък казват, че 
решението за обявяването 
й е нищожно. Втората част 
от констатацията е свърза-
на с това, че поръчката е 
обявена от зам.-кмета на 
града, което по закон не 
е допустимо. От община 
Сливен обаче поясняват - 
по това време зам.-кметът 
е замествал кмета Йордан 
Лечков, който пък е бил 
временно отстранен от 

длъжност. Но има и не-
що повече - заповедта за 
заместването е издадена 
още преди старта на про-
цедурата срещу Лечков, 
тъй като той по принцип 
е планирал да излиза в 
отпуск, така че всичко е 
легално. 

Разплитането на слож-
ния юридически казус е 
в ръцете на ВАС. Между-
временно от юридическа 
гледна точка няма проблем 
процедурата да продъл-
жава. Друг е въпросът, че 
решението на съда може 
да провали извършеното 
в хода на процедурата и 
да се наложи тя да бъде 
започната отначало.

“Ако решението на ВАС 
е в полза на общината, 
няма да има проблем да 
изберем изпълнител до 
края на годината и да 
приключим с проекта за 
модернизация на ВиК сис-
темата на Сливен до края 
на 2011 г. 

В обратния случай - об-
щината трябва да пре-
крати всичко извършено 
досега и да стартира нова 

процедура, за което ще са 
нужни минимум 6 месеца. 
С други думи, няма как 
проектът да се извърши в 
срок и европейските суб-
сидии ще бъдат изгубени”, 
обяснява Христова.

има ли място  
за оптимизъм
Към момента вече са кла-
сирани общо 5 фирми, 
които ще се конкурират 
на по-късния етап при 
провеждането на ми-
нипроцедурите, свързани 
с европроекта за ВиК сис-
темата на Сливен. 

Сред тях е станалата 
известна като фирмата на 
“братко” “Биндер” АД, 
а останалите са “Гради” 
ЕООД, ДЗЗД “Билдинг 
Монолит”, “Станилов” и 
“Пи ЕС Ай” АД. Подпис-
ването на рамково спора-
зумение с тях се забави 
допълнително с около 
месец, тъй като един от 
неодобрените участници 
- “Берко БКС и съдруж-
ници” обжалва избора им 
пред КЗК. 

Едва в началото на ок-

томври от антимонопол-
ния орган се произнасят, 
че жалбата не е подадена в 
срок, и дават зелена свет-
лина процедурата да бъде 
продължена. Рамковото 
споразумение трябва да 
бъде подписано до 8 но-
ември, след което да се 
даде ход на избора на из-
пълнител за строителните 
дейности.

“Най-оптимистичният 
вариант е ВиК системата 
да бъде приключена към 
края на 2011 г.”, комен-
тира за в. “Пари” Ангел 
Сираков, началник-отдел 
“Изпълнение на проекти” 
към дирекция “Европей-
ски и международни про-
екти” в МОСВ. 

С други думи, най-до-
брият изход за жителите 
на Сливен е едва към 2012 
г. да живеят без разкопани 
улици. Но освен да се мо-
лят техническото изпъл-
нение на процедурите да 
не се проточи, а фирмите 
да си вършат работата 
съвестно, нищо друго не 
им остава.

 Дарина Черкезова

Построено-платено
Губим ли 
субсидиите 

Общата сума, която е 
платена за строителни-
те дейности по проекта 
за водния цикъл на Сли-
вен, е малко над 8.5 млн. 
EUR, т.е. само 25% от 
общия финансов мемо-
рандум. Основната част 
от парите са използва-
ни за разплащането във 
връзка с реконструкци-
ята на пречиствател-
ната станция на града в 
размер на 6.35 млн. EUR. 

Строителят, който 
е започнал изграждане-
то на ВиК системата, 
е получил 10% аванс, или 

▶

▶

1.72 млн. EUR, но за тях е 
поискана банкова гаран-
ция, така че не може да 
се смятат за изгубе-
ни. По частта, която 
се финансира по ОПОС, 
също са направени аван-
сови плащания от 10%, 
или 2.253 млн. EUR. 

Равносметката е, че 
пет години след стар-
та на проекта за водния 
цикъл на Сливен оста-
ват значителни суми от 
европейските субсидии, 
които не са били използ-
вани по предназначение. 
Междувременно набли-
жава краят на годината, 
а с това и крайният срок 
на програма ИСПА. Все 

▶

пак от МОСВ казват, че 
има и лъч надежда, тъй 
като имат индикации, 
че ЕК ще разреши удъл-
жаване на срока за изпъл-
нение с още една година, 
така че да може субси-
диите да се усвояват до 
края на 2011 г. 

Ако това обаче не се 
случи или ако забавя-
нето в изпълнението 
на процедурите е пре-
калено голямо, близо 13 
млн. EUR по ИСПА ще 
останат неусвоени. И 
ако държавата държи 
на проекта, сумата ще 
трябва да бъде осигу-
рена от националния 
бюджет.

▶

43.7
▶ млн. EUR са осигурени 
от ИСПА и ОПОС за пре-
чиствателната станция 
и подобряването на ВиК 
системата на Сливен

СнИМКИ ТРОян ТРОЕВвече повече от година в центъра на Сливен има разкопани улици▶

На места изкопите са засипани, но все още не са 
покрити с асфалт
▶



Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Великобритания
27 815 540

-0.68%
44.61%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Турция
22 943 100

-3.88%
29.49%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Facebook

1.

2.

3.

4.

140 475 700
4.66%

45.28%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Индонезия

САЩ

27 953 340
0.55%

11.50%

требители

ст/Спад

оникване

еликобритания
27 815 540

-0.68%
44.61%

требители

ст/Спад

оникване

урция
22 943 100

-3.88%
29.49%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  6. 19 378 200
0.48%

29.92%

Франция
Безспорен лидер е Facebook с повече от
�.� млн. потребителя у нас

Facebook се представя доста по�добре в България от основния си 
конкурент Twitter, показват данните на сайта Facebakers.com. Според 
статистиката му регистрираните в най�голямата социална мрежа в 
света българи са над �.� млн. души, срещу около �� хил., които 
използват услугите на Twitter. Освен това голяма част от българските 
компании вече се престрашават да използват Facebook за 
рекламните си кампании, а маркетингът в социални мрежи се 
превръща в неделима част от предложенията на маркетинговите 
агенции. 

Дебютанти
Едни от първите компании, които се решиха да използват социалните 
мрежи за популяризиране на дейността си у нас, бяха медиите. 
Почти всички водещи сайтове, вестници, телевизии и радиа у нас 
имат присъствие в най�голямата социална мрежа. Немалка част от 
тях присъстват и в Twitter, който не е толкова популярен канал заради 
по�скромната си потребителска база. 
Facebook обаче носи между � и �% от трафика към сайтовете на 
водещите медии у нас. За това допринасят не само официалните им 
профили, а и споделянето на информация между потребителите под 
формата на линкове към материали, видеа и т.н. 

Развитие
Други големи и малки компании също присъстват във Facebook със 
свои фен страници, които използват за популяризиране на 
продуктите и услугите си пред милионната аудитория на сайта, 
което представлява и немалка част от хората, които са водещи от 
консуматорското общество. 

Над 20% от българите ползват социални мрежи

Facebook 
+ Много потребители �над ��� млн. души�
+ Повече директни посещения на сайта
+ По�разнообразна демография
+ По�разпространена по света
- Споделя се твърде много лична информация
- Проблеми с настройките на личните данни
- Спам от сорта на игри като FarmVille и т.н.
- Прекалено голямо количество информация, което обърква потребителите

              Twitter
+ Ограничено количество информация � всеки пост е максимум ��� символа
+ Концентрирано съдържание
+ "По�зрели" потребители
- По�малко директни посещения на сайта �около ��% от трафика�
-  По�слаби възможности за споделяне на мултимедия
-  По�малко потребители

САЩ

Индия

Япония

Германия

Великобритания

 България няма данни    
 Общо 162 млн. души 

     

10 хил.
души приблизително
използват Twitter
в България

Facebook в България      

Брой потребители

Мъже

Жени

Проникване �сред населението�

Проникване �сред потребителите на интернет�

Средна CPC цена

Средна CPM цена

1 604 060     
735.9 хил.     

846 хил.     
22.44%     
47.25%     

0.08 USD     
0.04 USD     

източник: Facebakers.com   

Twitter,  % от трафика    

33.3

8.2
7.1

6.5
5.9

53
Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

България
1 604 060

-0.49%
22.44%

 Общо ��� млн.

Графика:
Гриша СтрунджевБиз Стоун, съосновател на Twitter Марк Цукърбърк, основател на Facebook
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Бизнес 
технологии

Третото 
тримесечие 
донесе рекорд  
за Intel 
С рекордните 11.1 млрд. 
USD приключи третото 
финансово тримесечие на 
Intel, показва отчетът на ком-
панията. Резултатите обна-
деждиха анализаторите, тъй 
като продажбите на лидера в 

производството на чипове се 
считат за бенчмарк на цяла-
та компютърна индустрия. 
Приходите на Intel са се уве-
личили с 18% на годишна 
база, показват още данните 
от отчета на гиганта. Печал-
бата от основната дейност 
за трите месеца до края на 
септември е достигнала 4.1 
млрд. USD, а нетната печал-
ба е 3 млрд. USD. От ком-
панията отчитат стабилно 

покачване на търсенето от 
страна на корпоративните й 
клиенти, а основен двигател 
на ръста е бизнесът на ком-
панията на развиващите се 
пазари. Очакванията за чет-
въртото тримесечие на годи-
ната, което е свързано най-
вече с коледните празници и 
високите продажби покрай 
тях, е за приходи от 11.4 
млрд. USD, плюс или минус 
400 млн. USD.

Резултати 

Успешният бизнес модел. 
Това е основното липс-
ващо звено в развитие-
то на социалните мрежи 
като Facebook и Twitter, 
които се превърнаха във 
феномен, променил корен-
но облика в общуването 
между хората и интернет 
пространството. Голямата 
битка между Марк Цу-
кърбърг (съосновател на 
Facebook) и Ивън Уилямс 
(съосновател на Twitter) е 
привличането на потреби-
тели, които пък ще доведат 
и рекламодателите, катего-
рични са анализаторите.

Числата
Хората прекарват все по-
вече време в Twitter или 
Facebook. Статистиката 
показва, че средно 700 
млрд. минути на месец е 
престоят във Facebook, а 
в Twitter потребителите 
средно на ден публикуват 
100 млн. кратки съобще-
ния. От Facebook посоч-
ват, че през мрежата всеки 
месец се споделят над 30 
млрд. различни материа-

ли, снимки, видеофайлове, 
линкове към медии и т. 
н. Тези цифри мотивират 
рекламодателите сериоз-
но да се обърнат този тип 
сайтове, които предоста-
вят възможно най-добре 
таргетираната реклама в 
мрежата. Самите социални 
мрежи станаха причина 
за създаването на изцяло 
нови бизнес модели. Голе-
мият им проблем обаче е, 
че те самите все още нямат 
възможност напълно да се 
възползват от милионите 
потребители и да правят 
пари от това. 

Парите
Според различни неофи-
циални източници прихо-

дите на Facebook за 2010 г. 
може да прескочат 1 млрд. 
USD на фона на 900 млн. 
USD постъпления за 2009 
г. За една година Facebook 
е реализирала 33% ръст на 
приходите и 60% скок на 
потребителите.

По последни данни 550 
млн. души ползват соци-
алната мрежа. Twitter за-
сега не успява да догони 
конкурента си. Все още 
мрежата се ползва едва от 
165 млн. регистрирани по-
требители. Благодарение 
на новият дизайн на сай-
та, който дава възможност 
да се споделят различни 
мултимедийни продукти, 
създателите му се надяват 
това да им донесе още 
нови почитатели. Потре-
бителите и досега можеха 
в да споделят линкове към 
YouTube и снимки в специ-
ално създадените за цел-
та услуги като Tweetpic, 
просто трябваше да поло-
жат повече усилия. Това 
беше и причината Twitter 
да се радва на по-голяма 
популярност сред потреби-

телите, които предпочитат 
“сериозното” съдържание 
и не харесват да берат ма-
лини, които са запазена 
територия за по-широката 
аудитория на Facebook. 

Амбиции
Друг е въпросът, че осно-
вателите на Twitter имат 
сериозни амбиции да раз-
вият сайта, а с това да 
увеличат и сериозно при-
ходите от реклама. По-

рано тази седмица един от 
съоснователите на Twitter 
Ивън Уилямс обяви, че 
целта му е тя да достигне 
до 1 млрд. потребители. 
И докато крайният срок 
за това постижение не бе-
ше уточнен, от коментара 
му стана ясно, че целта 
му е мрежата да започне 
да носи значителна пе-
чалба. До момента обаче 
единствените му приходи 
са от сделките с Google 
и Yahoo. Двете търсачки 
плащат на Facebook, за да 
могат потребителите има 
да търсят в реално време 
сред туитовете и постовете 
в социалната мрежа. 

лични данни
Засега Facebook се пред-
ставя доста по-успешно 
в продажбата на реклама. 
Въпреки това обаче все 
още мрежата не е дости-
гнала пълния си потенци-
ал, твърдят анализатори. 
Причината е, че бизнес мо-
делът й все още не е напъл-
но изгладен. Продължават 
да се появяват множество-

то проблеми, свързани 
най-вече с опазването на 
личните данни на потре-
бителите. Е, тук Twitter е 
с едни гърди напред. Сти-
га да желаят, тези, които 
ползват услугата, могат 
да не споделят истинското 
си име, мейла си и друга 
лична информация. При 
Facebook не е точно така 
- в сайта може да се наме-
ри на практика всичко за 
всеки, стига този всеки да 
е имал неблагоразумието 
да остави информацията за 
себе. С други думи казано, 
не се е задълбал в стотици-
те опции, които Facebook 
предлага за опазване на 
лични данни. Въпреки то-
ва приходите на сайта про-
дължават да растат, макар 
и не толкова стремглаво, 
защото рекламодателите 
виждат огромен потенци-
ал в подобна инвестиция. 
Причината се крие именно 
в огромното количество 
лични данни, споделени 
от всеки потребител. Ре-
кламодателите са наяс-
но, че посланията им ще 

Twitter срещу Facebook в битка     за потребители
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Facebook 
разчита на 

споделената от 
потребителите 
информация, 
за да привлича 
рекламите, 
докато Twitter 
залага на 
съдържанието 
на пуснатите 
съобщения

христо ласков, 
hlaskov@pari.bg



Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Великобритания
27 815 540

-0.68%
44.61%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Турция
22 943 100

-3.88%
29.49%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Facebook

1.

2.

3.

4.

140 475 700
4.66%

45.28%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

Индонезия

САЩ

27 953 340
0.55%

11.50%

требители

ст/Спад

оникване

еликобритания
27 815 540

-0.68%
44.61%

требители

ст/Спад

оникване

урция
22 943 100

-3.88%
29.49%

Потребители

Ръст/Спад

Проникване  6. 19 378 200
0.48%

29.92%

Франция
Безспорен лидер е Facebook с повече от
�.� млн. потребителя у нас

Facebook се представя доста по�добре в България от основния си 
конкурент Twitter, показват данните на сайта Facebakers.com. Според 
статистиката му регистрираните в най�голямата социална мрежа в 
света българи са над �.� млн. души, срещу около �� хил., които 
използват услугите на Twitter. Освен това голяма част от българските 
компании вече се престрашават да използват Facebook за 
рекламните си кампании, а маркетингът в социални мрежи се 
превръща в неделима част от предложенията на маркетинговите 
агенции. 

Дебютанти
Едни от първите компании, които се решиха да използват социалните 
мрежи за популяризиране на дейността си у нас, бяха медиите. 
Почти всички водещи сайтове, вестници, телевизии и радиа у нас 
имат присъствие в най�голямата социална мрежа. Немалка част от 
тях присъстват и в Twitter, който не е толкова популярен канал заради 
по�скромната си потребителска база. 
Facebook обаче носи между � и �% от трафика към сайтовете на 
водещите медии у нас. За това допринасят не само официалните им 
профили, а и споделянето на информация между потребителите под 
формата на линкове към материали, видеа и т.н. 

Развитие
Други големи и малки компании също присъстват във Facebook със 
свои фен страници, които използват за популяризиране на 
продуктите и услугите си пред милионната аудитория на сайта, 
което представлява и немалка част от хората, които са водещи от 
консуматорското общество. 

Над 20% от българите ползват социални мрежи

Facebook 
+ Много потребители �над ��� млн. души�
+ Повече директни посещения на сайта
+ По�разнообразна демография
+ По�разпространена по света
- Споделя се твърде много лична информация
- Проблеми с настройките на личните данни
- Спам от сорта на игри като FarmVille и т.н.
- Прекалено голямо количество информация, което обърква потребителите

              Twitter
+ Ограничено количество информация � всеки пост е максимум ��� символа
+ Концентрирано съдържание
+ "По�зрели" потребители
- По�малко директни посещения на сайта �около ��% от трафика�
-  По�слаби възможности за споделяне на мултимедия
-  По�малко потребители

САЩ

Индия

Япония

Германия

Великобритания

 България няма данни    
 Общо 162 млн. души 

     

10 хил.
души приблизително
използват Twitter
в България

Facebook в България      

Брой потребители

Мъже

Жени

Проникване �сред населението�

Проникване �сред потребителите на интернет�

Средна CPC цена

Средна CPM цена

1 604 060     
735.9 хил.     

846 хил.     
22.44%     
47.25%     

0.08 USD     
0.04 USD     

източник: Facebakers.com   

Twitter,  % от трафика    

33.3

8.2
7.1

6.5
5.9

53
Потребители

Ръст/Спад

Проникване  

България
1 604 060

-0.49%
22.44%

 Общо ��� млн.

Графика:
Гриша СтрунджевБиз Стоун, съосновател на Twitter Марк Цукърбърк, основател на Facebook
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Дебют
Microsoft 
представи 
официално  
Windows Phone 7 
Microsoft представи офици-
ално новото поколение на 
мобилната си операцион-
на система Windows Phone 
7, което в най-скоро време 
ще се появи официално и в 
България. Първият телефон, 

който ще поддържа плат-
формата у нас, ще бъде LG 
Optimus 7, а в следващите 
месеци се очакват и HTC 
HD7 и Samsung Omnia 7. С 
Wdinows Phone 7 Microsoft 
трябва да отговори на много 
въпроси, най-важният сред 
които е дали компанията 
ще успее да се задържи на 
смартфон пазара и да възвър-
не част от загубените си през 
последните години позиции. 

Цифра

49
пробойни в сигурността на операционната си сис-

тема Windows “запуши” Microsoft само с един ъпгрейд. 
Това е и най-големият брой бъгове, оправени с един пач 
в историята на компанията

▶
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стигнат до максимално 
голяма аудитория, което 
пък увеличава значително 
възвръщаемостта от капе-
таловложенията им.

Бизнес в бизнеса
Друг интересен, но не 
много известен факт е, че 
Facebook дава възможност 
за стартиране на бизнес 
в бизнес. Създаването на 
фен страници, различни 
групи и каузи - всички 
тези инструменти се из-
ползват вече и в България 
за популяризирането на 
редица продукти и услу-
ги. Типична маркетингова 
стратегия, но приложена 
в онлайн среда. При това 

безплатно, за хиляди хора, 
което обаче никак не се 
харесва на основателя на 
сайта Марк Цукърбърг. То-
ва беше и причината той да 
въведе строги изисквания 
към подобни мераци. 

Потенциалът  
остава
Twitter сериозно запретна 
ръкави да навакса изоста-
ването от основния си кон-
курент. Съревнованието 
започна с обновяването на 
дизайна на Twitter, който е 
с нови дрехи вече от една 
седмица. Благодарение на 
него потенциалните ре-
кламодатели ще могат да 
използват по новини на-
чини мултимедията през 
сайта. Визуалната промяна 
на Twitter успя да привле-
че вниманието на имена 
като щатската кафе вери-
га Starbucks, най-голямата 
щатска ТВ мрежа ESPN и 
Coca-Cola, които се славят 
с големите си рекламни 
бюджети. Това обаче е само 
началото, след като Уилямс 
коментира, че в плановете 

на Twitter влиза пускането 
на рекламна услуга, пред-
назначена за малкия и сред-
ния бизнес. Тя ще бъде като 
допълнение на рекламите 
на големите брандове, от 
които се очакват и по-го-
леми приходи. 

Засега обновеният Twitter 
се радва на успех. Поне то-
ва показват предварителни-
те тестове на рекламите на 
услугата, които бяха прове-
дени с 30 компании. Сред 
тях бяха Nike, Best Buy и 
т. н. В замяна на рекламите 
им в мрежата около 9% от 
посетителите на Twitter са 
“докоснали” рекламните 
карета и са им отделили 
средно по 43 секунди, по-
казват данните на анализа-
торите от MediaMind.  

Различна  
мисия
И докато Facebook разчита 
на споделената лична ин-
формация, Twitter залага 
на посланията, които пус-
кат потребителите, или на 
изказванията на различни 
лидери и известни лич-

ности. А това хората ги 
интересува - кой какво е 
казал или направил.  

Както и да се развият 
социалните мрежи, яс-
но е, че те ще са след-
ващият голям играч на 
онлайн рекламния пазар. 
Те вече достигнаха и до-
ри задминаха критичната 
маса потребители, част 
от тях генерират повече 
интернет трафик дори и 
от Google, а потребите-
лите ги използват като 
източници на новини, 
мултимедия и т.н. Все 
повече те ще затвържда-
ват си в мрежата. Неслу-
чайно и Марк Цукърбърг 
се появи в класацията на 
Forbes за най-богатите 
хора в Америка под но-
мер 35. Не след дълго в 
редиците на заможните 
може да се появи и Ивън 
Уилямс. Дотогава остава 
Facebook, Twitter да ус-
пеят да привлекат повече 
потребителите и да наме-
рят подходящия бизнес 
модел, за да управляват 
успешно мрежите си.

1.2
▶  млрд. USD може да дос-
тигнат приходите на 
Facebook за 2010 г., което 
е 33% ръст в сравнение с 
година по-рано

Второто тримесечие на 2010 г. прекрати почти  
2-годишното свиване на доставките на компютъ-
рен хардуер

▶

Очакванията са през 
2010 г. оборотите 
да са свити и да се 
запазят на нивата от 
миналата година

Първи ръст в продажбите на 
компютърен хардуер през 
второто тримесечие на годи-
ната отчитат анализаторите 
от CBN България. Това е 
и първото увеличение от 
почти 2 години насам, след 
като кризата засегна най-ве-
че продажбите на хардуер у 
нас. Останалата част от ИТ 
бранша също усети ефекти-
те на пазарната стагнация, 
но липсата на инвестиции 
от страна на държавата и 
спадът в потребителското 
доверие изиграха лоша шега 
на търговците на компютри 
и техника. Въпреки положи-
телните резултати за второ-
то тримесечие на годината 
обаче анализаторите остават 
предпазливи в прогнозите си 
за цялата 2010 г. Очаквани-
ята им са, че оборотите ще 
продължат да падат, макар 
и в по-малки мащаби спрямо 
миналата година. 

статистка
Една от основните причини 
за отчетения ръст на про-
дажбите е изключително 
ниската база за сравнение 
- второто тримесечие през 
миналата година. Тогава 
доставките на нови компю-
три се свиха с 42%, припом-
нят анализаторите. И сега 
въпреки отчетения ръст през 
второто тримесечие на 2010 
г. е постигнат вторият най-
слаб резултат за последните 
14 тримесечия. Фактът, че 
има ръст, е добра новина. 
Макар и по-слабо, все пак 
има възстановяване на паза-
ра, коментират от CBN. 
Компонентният бизнес, или 
доставките на отделни части 
от компютърните конфигу-
рации, обаче също отчита 

ръст, който от CBN опреде-
лят като изненадващ. 
Третото тримесечие не успя 
да даде някаква ясна посока 
на пазара. Повечето играчи 
очакваха през юли - септем-
ври продажбите на хардуер 
да продължат да се пови-
шават, макар и с по-слаби 
темпове. Позитивизмът им 
е продиктуван от факта, че 
обикновено по това време 
на годината купувачите се 
активизират. Засега обаче 
подобни признаци не се на-
блюдават. Затова и новите 
прогнози на ИТ бранша са, 
че доставките през третото 
тримесечие ще се запазят на 
нивата отпреди година. 

Катализатор
Основен двигател на ръста 
на доставките на компютри 
през второто тримесечие 
е била продажбата на лап-
топите. Те са най-търсени 
в потребителския сегмент. 
Вътрешното частно търсене 
остава най-активно на фона 
на свитото от страна на биз-
неса и държавата. 

Тенденция
Дори поскъпването на дола-
ра спрямо лева през пролет-
ните месеци не се е отразило 
негативно на доставките на 
хардуер у нас, уточняват 
анализатори. Браншът обаче 
беше с нагласите, че заради 
промените във валутните 
курсове цените на техниката 
ще тръгнат нагоре.
Очакванията за цялата 2010 
г. обаче остават леко песи-
мистични. Прогнозите на 
повечето играчи от сектора 
са, че постигането на мина-
логодишните резултати ще 
бъде постижение. От CBN 
пък очакват със 130 млн. 
EUR по-нисък оборот на 
пазара за тази година. Дори 
и анализаторите и играчите 
в сектора са разделени в 
оценките си.

Компютърният пазар  
с първи признаци  
на съживяване 



Първо срутване
� август

Второ срутване
� август

Установява се, че миньорите са живи
�� август

Започва пробиването на първата от три шахти �план А�
�� август 

Старт на план Б �шахта ��
� септември

Приключва пробиването на шахта �
План А е спрян
�� септември

Започва разширяването на шахта �
Старт на пробива по план В �шахта � с по�голям диаметър�

�� септември

Графика: Гриша Струнджев

Приключва разширяването по план Б
� октомври

Започва изваждането
на миньорите

�� октомври

� � �� �� �� �� �� �� �� �� �� �� �� �� �� ��

Затрупани миньори
��� м

���м

A AБ

Б

В

В

Шахта � �План А�
Шахта � �План Б�
Шахта � �План В�

Зона на срутванията
��� м  и  ��� м

Нагоре
Как 
излизат 
миньорите

Капсулата, оцвете-
на в червено, синьо и 
бяло като знамето 
на Чили, носи името 
“Феникс”. 

Тя извежда на 
повърхността миньо-
рите един по един. 
Курсът в едната 
посока отнемаше по 
15-20 минути.

След всяко дости-
гане на повърхност-

▶

▶

▶

та капсулата мина-
ва цялостен преглед. 
Така ваденето на един 
миньор продължаваше 
средно около час.

Миньорите носят 
защитни очила заради 
разликата в светлина-
та под и над земята, 
както и кислородна 
маска.

Оборудвани са със 
слушалки и микрофон, 
така че да са в посто-
янен контакт с екипи-
те на земята.

Спасителите разпо-
лагат с три капсули, 
в случай че се наложи 
смяна.

▶

▶

▶
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5 август: Тридесет и три-
ма души са блокирани под 
земята, след като част от 
мината “Сан Хосе” в Чили 
се срутва.

С надеждата че миньори-
те са живи, спасителните 
екипи правят проучващи 
сондажи и спускат оборуд-
ване, което засича звуци.

22 август: Седемнадесет 
дни след аварията на ед-
на от сондите спасителите 
на повърхността намират 
бележка: “В убежището 
всичките 33-ма сме добре”. 
Оказва се, че срутването е 
заварило миньорите в по-
мещението, предназначено 
за спасително убежище, на 
700 м под земята, където са 

обядвали.
През направените про-

биви затрупаните започват 
да получават храна и вода, 
както и лекарства, спе-
циални облекла, походни 
легла и други необходими 
вещи. Разделени са на три 
групи, които спят и буду-
ват на смени. Разполагат 
с около 1 км незатрупан 
тунел.

30 август: На 26-ия ден 
започва пробиването на 
първата от три шахти, през 
които да бъдат извадени.

За първите две шахти - 
план А и план Б, се използва 
оборудване, което пробива 
пилотна дупка, която после 
се разширява. Пръстта пада 

долу, откъдето миньорите я 
разчистват.

За третата шахта - план 
В, се използва сонда, която 
употребяват в петролната 
индустрия. Тя позволява из-
копаната пръст да се извади 
на повърхността.

Сондата от план А има за 
цел да достигне до т. нар. 
убежище, а тази от план Б, 
за който се използва по-бър-
зо оборудване - до работно 
помещение на нeколкосто-
тин метра от убежището. 

Спасителите работиха и 
по трите шахти едновре-
менно, за да достигнат въз-
можно най-бързо до миньо-
рите, дори някоя от сондите 
да се развали. 

На 17 септември (ден 43) 
пилотната дупка по план 
Б е готова. План А е пре-
кратен.

На 9 октомври разши-
ряването на шахтата при-
ключва успешно. Следва 
укрепване на стените на 
шахтата със стоманени тръ-
би, през които да премине 
спасителната капсула.

12 октомври, 23.15 ч 
местно време: В мината 
слизат медицински работ-
ник и минен специалист, 
които да подготвят миньо-
рите за извеждането на по-
върхността.

13 октомври, 00.10 ч 
местно време: Излиза пър-
вият спасен миньор.

Чили 
най-после 
празнува

 най-младият сред миньорите - 19-годишният джими Санчес, беше петият изваден на повърхността в 
Копиапó. до редакционното приключване броят на спасените достигна 17 СниМКи reuters

▶

69 дни... 
Под земята

Поддържането на посто-
янна връзка между хората в 
затрупаната мина и екипи-
те на повърхността беше 
от решаващо значение не са-
мо за запазване на духа на ми-
ньорите, но и за самата спа-
сителна операция. По специ-
ални тръби, наречени “гълъ-
би”, всеки ден те получаваха 
десетки съобщения от близ-
ките си и провизии, а към зе-
мята изпращаха видеозапи-
си за условията в мината.

Миньорите бяха разделе-
ни на три групи, които да ра-
ботят на смени. Дежурната 

▶

▶

група почистваше пръстта 
от пробивите и отговаряше 
за приемането и изпраща-
нето на “гълъбите”. Тези, ко-
ито не бяха на смяна, спяха, 
пишеха писма и играеха игри.

На земята
Още след аварията род-

нините на затрупаните 
миньори направиха лагер 
край мината, който наре-
коха “Лагер надежда”. Хо-
рата живееха в палатки, а 
храната им се осигуряваше 
от благотворителни ор-
ганизации и от местните 
власти. По молба, изпрате-
на с “гълъб” от мината, на 
мястото беше сформирано 
училище за децата в лагера.

▶

Отлична организация 
и силна вяра спасиха 
затрупаните миньори

Довчера Чили имаше пълно 
основание да смята 2010 
г. за вероятно най-лошата 
година в историята си. Опус-
тошително земетресение 
със сила 8.8 по Рихтер през 
февруари и авария в мина, 
която оставя затрупани под 
земята 33-ма души, не са 
събития, с които да отбе-
лежиш 200-годишната си 
независимост от Испания. 

Тринадесети октомври 
обаче най-накрая даде на 
чилийците повод за празну-
ване. “Когато се обединим, 
можем да направим големи 
неща”, каза президентът 
Себастиан Пинера, обле-
чен в червеното си яке от 
ужасното земетресение, 

след като прегърна първия 
спасен миньор.

За оцеляването
Само единството и вяра-
та на чилийците обясняват 
успеха на безпрецедентната 
операция по спасяването на 
хората, останали под земята 
рекордно дългите 69 дни. 
Усилията на властите да 
осигурят отлична организа-
ция и множество резервни 
варианти, ако ударят на ка-
мък, беше едната причина, 

Историята по дати

10
▶ млн. usD се очаква да 
струва цялата операция 
на чилийското правител-
ство, макар че все още не 
са правени сметки

която направи възможна 
радостта вчера. Другата 
беше подкрепата и вярата 
на близките на затрупаните, 
които преместиха живота 
си в палатковия “Лагер На-
дежда” и всеки ден общу-
ваха с миньорите.

вперени погледи
Над 1 млрд. души по це-
лия свят следяха на живо 
спасителната операция по 
телевизията. Успешно-
то изваждане на първите 
няколко миньори успокои 
властите и в крайна сметка 

те решиха да дадат достъп 
на медиите до самото мяс-
то. “Тази спасителна опера-
ция е толкова невероятна, 
протича толкова чисто и е 
толкова заредена с емоции, 
че няма причина да не поз-
волим на вперените в нас 

погледи по целия свят да 
я видят”, обясни Пинера. 
Така светът успя да сподели 
еуфорията от това, което 
единият от миньорите опи-
са като измъкване от ръцете 
на дявола.

Иглика Филипова

 Жителите на Копиапó запразнуваха от момента, в 
който първият миньор беше изваден. Те наблюдава-
ха на живо спасителната операция на голям екран на 
площада в града. Копиапó е най-близкият голям град 
до мината за добив на мед и злато “Сан Хосе”, където 
бяха затрупани 33-мата миньори

▶
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